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مدیرکل راه و شهرسازی:

زمین رایگان به 
۲۵۰۰ خانوار اهدا می شود

درآمد مالیاتی بیش از 
۲ برابر درآمد نفتی شد

مصوبه مجلس برای واگذاری 
دارایی مازاد بانک ها
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kasbokarnews 

سرمقاله

الویت مبارزه 
با دلالی و سفته بازی

جذب ســرمایه  و استفاده 
بهینه از منابع مالی، نقش 
مهمــی در تحقق رشــد 
اقتصادی در کشور را دارد. 
رشد اقتصادی معمولاً به ســرمایه گذاری مثبت 
خالص وابسته است، به عبارت دیگر، رشد اقتصادی 
به ورودی های ســرمایه گذاری وابسته است و در 
این راســتا، حتما باید نرخ اســتهلاک در فرایند 
تولید نیز در نظر گرفته شــود. اگر استهلاک در 
فرایند سرمایه گذاری محاسبه و از سرمایه گذاری 
ناخالص کسر نشود، میزان سرمایه گذاری ناخالص، 
دقیق به دســت نمی آید و درصورتی که ورودی 

سرمایه گذاری صفر...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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»شهرعلمشهیدسلیمانی«راهاندازیمیشود

ساخت
 ۱۸۰ محصول فناورانه 

وزیر اقتصاد:

واردات  خودرو  تسریع  می شود
صفحه۲

صفحه3

افزایش  بهره وری  و  سرمایه گذاری
رئیس  جمهور:   رشد   بهره وری   از   2.۶   به   ۵.۳   درصد   رسید

رئیس دانشگاه علوم پزشــکی تهران با بیان اینکه 
بیش از ۱۸۰ محصول فناورانه های تک در این مرکز 
آموزشی ساخته شده است، گفت: »شهر علم شهید 
سلیمانی« عملیاتی شده، اما راه اندازی نشده است و 
به زودی راه اندازی می شود. دکتر حسین قناعتی در 
اولین همایش »جایگاه علم و فناوری حوزه سلامت 
در دفاع مقدس« که چهارشنبه ۵ مهر ماه در دانشگاه 
علوم پزشــکی تهران برگزار شد، اظهار کرد: اگرچه 
جنگ تحمیلی سبب وارد شدن خسارت به کشور 
شد، اما دستاوردهایی به ارمغان آورد و سبب تحول 
شــد. جنس جنگ تحمیلی با جنگ های امروزه 
متفاوت اســت. وی با بیان اینکــه ۳۵۰۰ امدادگر 
در دوران جنــگ تحمیلی به فیض شــهادت نائل 
شــدند، اظهار کرد: مدیریت و برنامه ریزی را از دو 
وجه می توان بررســی کرد. گاهی اوقات برنامه ها و 
مدیریت به صورت خطی است. گاهی اوقات حوادث 
غیرمتقربه بــر مدیریت تاثیر می گــذارد؛ جنگ با 
حوادث غیرمترقبه عجین شده است. به طور مثال، 
بمب های شیمیایی، بمب های خوشه ای و استفاده 
از ســلاح های غیرمتعارف مثل گاز عامل اعصاب و 
حملات غیرقابل پیش بینی در اواخر جنگ و حمله 
منافقین بخشی از حوادث غیرمتقربه شد.  رئیس 
دانشگاه علوم پزشــکی تهران با بیان اینکه نگاه و 
مدیریت ما در قبال حــوادث غیرمتقربه بی نظیر 
است، اظهار کرد: آمریکایی ها دارای کتب متعددی 
در قبال مواجهه با حوادث غیرمترقبه هستند، اما ما 
با هماهنگی روحی، ایثار و انجام مســؤولیت در هر 
شرایطی توانسته ایم بر مشکلات چیره شویم. دکتر 
قناعتی ادامه داد: تجربیات ما در دوران جنگ کمتر 
بود و مشکلات بیشتری داشتیم. این روزها، تجربیات 
بیشتری به دست آورده ایم و مشکلات کمتری داریم. 
اگرچه بخش عظیمی از تفکر و روحیه دوران جنگ 

حفظ شده، اما اگر بتوانیم تمام...

اجتماعی

سخنگوی شهرداری تهران گفت: ارزش بهره برداری از 
ایستگاه های متروی »شهران«، »کوهسار« و »کن« و 
۵.۵ کیلومتر مسیر تونلی مرتبط در خط ۶ مترو، بالغ 

بر ۵ هزار میلیارد تومان است.
عبدالمطهر محمدخانی از توسعه زیرساختی خطوط 
مترو در این دوره از مدیریت شهری خبر داد و گفت: 
افتتاح ایســتگاه »میدان کتــاب« در خط ۷ مترو و 
نیز ایستگاه های متروی »شــهران«، »کوهسار« و 
»کن« در خط ۶ مترو و همچنین افتتاح ایســتگاه 
متروی »شهر پرند« پس از ۱۱ سال واگذاری پروژه 
به شــهرداری تهران، از برنامه های شهرداری تهران 

در مهرماه است.
سخنگوی شــهرداری تهران در خصوص جزئیات 
ایســتگاه میدان کتاب از خط ۷ مترو افزود: از نکات 
 بارز معماری ایســتگاه  میدان کتاب، نوع طراحی با 
شاخصه های معماری ایرانی اسلامی همخوانی دارد و  
در عین زیبایی ایستگاه، هزینه های اجرا و بهره برداری 

آتی از سازه ها را تقلیل می دهد.
محمدخانی با بیان اینکه ایســتگاه متروی پرند در 
۱۹ کیلومتری مسیر ریلی خط یک قرار دارد، ادامه 
داد: ایســتگاه متروی پرند با یک خــط رفت و یک 
خط برگشــت، ماه جاری افتتاح خواهد شد. این امر 
به معنای بهره برداری از یک ایستگاه و ۱۹ کیلومتر 

مسیر تونلی است.

وی با بیان اینکه هزینــه این پروژه بــه ارزش روز، 
بیش از ۵ هزار میلیــارد تومان اســت، عنوان کرد: 
پروژه تکمیل خط متــروی تهران - پرنــد در واقع 
محدوده ۱۹ کیلومتری بین فــرودگاه امام خمینی 
)ره( تا شــهر جدید پرند را شــامل می شــود، چرا 
که امتداد خــط یک مترو تا فــرودگاه امام خمینی 
 )ره( قبــلًا ایجــاد شــده و مســافرگیری در این 

قطعه جاری است.
سخنگوی شهرداری تهران همچنین در مورد افتتاح 
ایستگاه های متروی شهر زیبا، شهران و شهدای کن 
در خط ۶ مترو تصریح کرد: خوشبختانه با تأمین منابع 
مالی لازم، زمینه افتتاح ایســتگاه های متعددی در 
خط ۶ مترو فراهم شده اســت. پس از افتتاح پست 
برق جنوبی خط ۶ )پســت کیانشــهر( و همچنین 
تست گرم مسیر ۵.۵ کیلومتری از قطعه شمالی خط 
مترو۶، حدفاصل ایستگاه شهید ستاری تا ایستگاه 
کوهسار، حالا شــمارش معکوس برای بهره برداری 
از ۳ ایستگاه متروی شهر زیبا، شهران و کوهسار آغاز 
شده است. ایســتگاه های حائز اهمیتی که محدوده 
شمال غربی خط ۶ مترو را تکمیل می کند و بر بهبود 
خدمت رسانی به ساکنان این محدوده اثرگذار است. به 
گفته محمدخانی، ارزش بهره برداری از ایستگاه های 
مذکور و مسیر تونلی خط ۶ مترو بالغ بر ۵ هزار میلیارد 

تومان است.

مدیرکل دفتر توسعه عدالت آموزشی و آموزش عشایر 
وزارت آمــوزش و پرورش، از واریز ســرانه ۳ برابری 
دانش آموزان عشایری طی هفته آتی خبر داد و اعلام 
کرد برای کنکور ۱۴۰۳ ســهمیه ویژه دانش آموزان 
عشایر در شــورای ســنجش و پذیرش به تصویب 

رسیده است.
علی تیرگیر با بیان اینکه بر اساس ماده ۱۳ اساسنامه 
مدارس عشــایری مصوب شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی، قرار بر این است سرانه ســه برابری برای 
دانش آموزان عشایری واریز شود، اظهار کرد: در طول 
سال تحصیلی گذشته و مشــخصا قبل از عید نوروز 
سرانه سه برابری برای دانش آموزان عشایری واریز 
شد. در همین راستا طبق دستور وزیر قرار است در یک 
هفته آینده برای دومین بار سرانه سه برابری این دانش 
آموزان بر اساس اساسنامه مدارس عشایری، مصوب 

شورای عالی انقلاب فرهنگی واریز شود.
وی تاکید کرد: ما در مدارس عشــایری با معذورات 
فراوان و مقدورات کمتری نسبت به مدارس روستاییی 
و شهری مواجه هستیم و از این باب می طلبد توجه 
ویژه ای نســبت به دانش آموزان عشــایری داشته 
باشیم. شرایط و اقتضائات مدارس و جامعه عشایری 
می طلبد که یک عنایت ویژه تری نسبت به این قشر 
مولد داشته باشیم و از این رو واریز سرانه سه برابری 
دانش آموزان عشایر مولفه ای از تحقق عدالت آموزشی 

برای این دانش آموزان اســت. مدیرکل  دفتر توسعه 
عدالت آموزشــی و آموزش عشــایر وزارت آموزش 
و پــرورش همچنین در بخش دیگر ســخنان خود 
درباره پیگیری برای برقراری ســهمیه ویژه کنکور 
دانش آموزان عشــایری تصریح کرد: دانش آموزان 
عشایری در سالهای قبل سهمیه ای در کنکور تحت 
عنوان ســهمیه ویژه مناطق عشــایری داشتند که 
سالهاست فراموش شده اســت. با پیگیریهای مقام 
عالی وزارت، قرار بر این اســت در ســال آینده این 
سهمیه احیاء شــود و برای دانش آموزانی که امسال 
پایه دوازدهم هستند و یا دانش آموزانی که متقاضی 
شرکت در کنکور ســال آینده هستند، این سهمیه 
برقرار شود. این موضوع در شورای سنجش و پذیرش 
 با حضور رئیس مرکز ســنجش و وزیــر به تصویب 

رسیده است.
مدیرکل دفتر توسعه عدالت آموزشی و آموزش عشایر 
وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه نزدیک به ۲۲۵ 
هزار دانش آموز عشــایری در بیش از ۷۳۲۰ مدرسه 
عشایری درس می خوانند، درباره آمار کلاس اولی های 
مدارس عشایری نیز توضیح داد: امسال میزبان نزدیک 
به ۳۰ هزار دانش آموز عشایری در پایه اول ابتدایی در 
مدارس عشایری سراسرس کشور هستیم که طبق 
روال ســالهای گذشته ســنجش این دانش آموزان 

رایگان انجام شد.

جوایز فیلم سپتیمیوس آمســتردام در کشور 
هلند، جایزه بهترین فیلم قاره آسیا را به ساخته 
هومن ســیدی اعطا کــرد. هومن ســیدی که 
در مراسم حضور داشــت، جایزه بهترین فیلم 
سینمایی قاره آسیا را برای »جنگ جهانی سوم« 
دریافت کرد. جوایز ســینمایی ســپتیمیوس 
آمستردام از سال گذشته، بهترین های سینمای 
پنج قاره جهان را در رشته های مختلف نامزد و 
در مراسمی رســمی جایزه منتخبان خود را در 
مرکز فرهنگی معتبر رویال آی تی ای آمستردام 

اعطا می کند.
فیلم ســینمایی »جنگ جهانی سوم« ساخته 
هومن سیدی در سه رشته بهترین فیلم، بهترین 
بازیگر زن )ندا جبرئیلــی( و بهترین بازیگر مرد 
)محســن تنابنده( نامزد دریافت جایزه در قاره 

آسیا شده بود.
»جنگ جهانی ســوم« پس از حضور موفق در 
جشنواره ونیز و کســب دو جایزه بهترین فیلم 
و بازیگر بخش افق ها، در ســی و پنجمین دوره 
جشــنواره بین المللی فیلم توکیو، هشــتمین 
دوره جشنواره فیلم جهان آسیا در لس آنجلس و 
جشنواره فیلم استکهلم سوئد نیز حضور موفقی 

داشت. همچنین در فهرست فیلم های جشنواره 
پالم اسپرینگز ۲۰۲۳ قرار گرفت و اخیرا هم سه 
جایزه اصلی بهترین فیلــم، کارگردانی و بازیگر 
مرد )محسن تنابنده( را از جشنواره فیلم بلگراد 
در کشور صربستان دریافت کرد. این فیلم از سی 
و هفتمین جشــنواره فیلم فریبورگ سوییس 
نیز جایــزه ویژه هیات داوران مســابقه اصلی و 
نیز تقدیرنامه هیات داوران جوان را کسب کرد 
و اخیرا جایزه بهترین فیلم جشنواره استانبول 
و جایزه بهترین فیلم و بازیگــر مرد نوزدهمین 
جشنواره فیلم »فانتاسپوآ« برزیل را نیز دریافت 

کرده است.
»جنگ جهانی سوم«، ششمین فیلم بلند هومن 
سیدی پس از »آفریقا«، »سیزده«، »اعترافات 
ذهن خطرنــاک مــن«، »خشــم و هیاهو« و 
»مغزهای کوچــک زنگ زده« اســت و روایت 
»شــکیب« یک کارگر روزمــزد بی خانمان )با 
بازی محســن تنابنده( است که هرگز نتوانسته 
با از دست دادن همسر و پسرش در زلزله سال ها 
پیش کنار بیاید. در طی چند ســال گذشته، او 
 با یک زن کــر و لال، به نــام لادن رابطه برقرار 

کرده است.

تهیه کننده فیلم سینمایی »اتاقک گلی« گفت: برای 
ساخت این فیلم به مدت سه ماه با ۴۷۰ رزمنده حاضر 
در عملیات مرصاد گفت وگو داشــتم که بیش از ۷۰ 

ساعت شده است.
داود صبوری در گفت و گو با خبرنگار سینمایی ایرنا 
درباره میزان اقتباس از کتاب ها و تالیف ها در حوزه 
دفاع مقدس برای ساخت آثار سینمایی اظهار داشت: 
این کتاب ها به خاطر این که اغلب در قالب روایت و 
خاطره هستند، تبدیل آنها به فیلم نامه سخت است. 
برخی فیلمســازها فقط پیرامون خود را دیده اند و 
براســاس خاطره ای که برایشان تعریف شده است، 
فیلم ساخته اند در صورتی که جنگ و دفاع مقدس 
به جای توجه به یک قصه، نیازمند نگاه چندجانبه 
و دیدگاه های مختلف است و برای این که باید حتما 
به سراغ ۵۰ نفر که در جنگ حضور داشته اند برویم، 
حرف هایشان را بشنویم و جمع بندی آنها را تبدیل به 

فیلمنامه کنیم.
صبوری در ادامه گفت: بازیگران اتاقک گلی با تک تک 
خانواده های شهدای عملیات مرصاد دیدار داشتند تا 
با حال و هوای شهید در زمان شهادت آشنا شوند و 

همزادپنداری کنند.
صبوری همچنین درباره ساخت آثار سینمایی پرتره 
فرماندهان شهید از جمله همت، باکری و... ابراز کرد: 
مردم با شخصیت های فرماندهان دفاع مقدس خیلی 
بیگانه اند. از زندگی خصوصی، شرایط و سختی هایی 
که این شــهیدان کشــیدند خبر ندارند. البته آثار 

سینمایی در حوزه دفاع مقدس به موضوع شهدای 
گمنام ساخته شود تاثیرگذاری بیشتری دارد تا این 
که صرفا محور ما فرمانده باشد. در آثار سینمایی که 
به فرماندهان دفاع مقدس پرداخته شده است، به جز 
فیلم سینمایی موقعیت مهدی، سایر آثار اینچنینی 
اصلا جواب نداده است. وی همچنین با بیان این که 
فیلم دفاع مقدســی لزوما نیازی به پرداخت صرف 
به فرماندهان ندارد اظهار داشــت: در عملیات های 
کربلای ۵، بیت المقــدس ۲ و ۴ و عملیات مرصاد 
خودم در همان اتاقک گلی که در فیلم آمده اســت، 
بودم و فرماندهی آنجا نبود و فقط رزمنده ها بودند و 

حماسه آفرینی کردند.
تهیه کننده فیلم سینمایی اتاقک گلی در حین حال 
پیشنهاد داد کمیته ای در حوزه سازمان سینمایی 
تشکیل شــود که نقاط ضعف و قوت فیلم های دفاع 
مقدس را دربیاوریم و به عنوان شــاخص در اختیار 
تهیه کننده ها و کارگردان ها بگذاریم و بگوییم اگر 
این شاخص ها رعایت نشود، فیلم ها تاثیرگذاری خود 
را نخواهند داشت. صبوری همچنین با بیان این که 
برخی آثار دفاع مقدسی که ســاخته می شود ضد 
جنگ هستند، از فیلم اخراجی ها به عنوان یکی از آثار 
تاثیرگذار در سینمای دفاع مقدس نام برد و گفت: این 
فیلم در زمان خودش لازم بود ساخته شود. اخراجی ها 
مردم را با حوزه دفاع مقدس آشتی داد. وی در پایان 
تاکید کرد: پس از اکران عمومی فیلم سینمایی اتاقک 

گلی، مردم میزان تاثیرگذاری آن را خواهند دید.

فرمانده نیروی هوافضای ســپاه پاســداران انقلاب 
اسلامی گفت: پرنده های بدون سرنشین ایران امروز 
به یک قدرت تبدیل شده و این ادعای ما نیست بلکه 
دشمنان ما هم آن را مطرح می کنند. سردار امیرعلی 
حاجی زاده در حاشیه رونمایی از مستند پرچمدار در 
جمع خبرنگاران گفت: صنعت پهپادی ما یک قدرت 
جدید است که متولد شــده و این قدرت برای مردم 

ایران امنیت ایجاد کرده است.
فرمانده نیروی هوافضای ســپاه پاســداران انقلاب 
اسلامی با بیان اینکه از این پس دیگر هیچگاه شاهد 
تهدید دشــمنان نخواهیم بود، افزود: در تولید این 
مستند هرجا مطالب آرشیوی یا کمکی بود نیروی 

هوافضای سپاه به خبرگزاری ایرنا ارائه کرد.
ســردار حاجی زاده ادامه داد: به فرموده رهبر معظم 
انقلاب، دفاع مقدس یک گنج اســت که باید آن را 
استخراج کرد و هنرمندان و اهالی رسانه باید این کار 
را انجام دهند. وی با بیان اینکه در این مستند تحقیق 
خوبی انجام شد افزود: در این مســتند گوشه ای از 
زحمات جهادگران عرصه علمی کشور نمایش داده 
شــد که ثمره ۴ دهه تلاش فعالان صنعت پهپادی 

است.

فرمانده نیروی هوافضای سپاه در پاسخ به پرسشی 
درباره مهلت جمهوری اسلامی ایران به سران منطقه 
شمال عراق برای پاکسازی مرزها تصریح کرد: دولت 
عــراق کار را به خوبی انجام می دهد و این مشــکل 
حل و فصل می شود. مستند »پرچمدار« از تولیدات 
خبرگزاری جمهوری اسلامی )ایرنا( با موضوع قدرت 
پهپادی جمهوری اســلامی ایران، عصر سه شنبه 
چهارم مهرماه ۱۴۰۲ با حضور مقامات و مســئولان 
لشکری و کشوری در مرکز حوزه هنری رونمایی شد.

در آیین رونمایی از مستند پرچمدار شخصیت هایی 
چون ســردار امیرعلی حاجی زاده فرمانده نیروی 
هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، علی نادری 
مدیرعامل ایرنا، علی بهادری جهرمی ســخنگوی 
دولت، سید محمد هاشــمی جانشین وزیر و معاون 
حقوقی، امور مجلس و استان ها، احسان صالحی دبیر 
شورای اطلاع رسانی دولت، محمدحسن روزی طلب 
مدیرمسئول روزنامه ایران،   محمدرضا پورابراهیمی 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، 
ابراهیم رضایی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی به عنوان میهمانان 

ویژه حضور داشتند.

عضو فراکسیون زنان مجلس دهم شورای اسلامی 
گفت: حضور همســر رئیس جمهور به عنوان استاد 
دانشــگاه دارای رتبه علمی و تخصصی در نیویورک 
مایه افتخار است. معصومه آقاپور علیشاهی پیرامون 
»مصاحبه همسر رئیس جمهور در جایگاه یک استاد 
دانشگاه با رسانه های آمریکایی« گفت: حضور جمیله 
علم الهدی همسر رئیس جمهور در کنار رئیس جمهور 

نقطه قوتی برای ایران است.
وی افزود: این حضور نشــان دهنده این مهم است 
که در جمهوری اسلامی زنان هم  دوشادوش مردان 
می توانند در عرصه های سیاسی و اجتماعی حضور 
پیدا کنند. نماینده سابق مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: حضور همسر رئیس جمهور با پوشش اسلامی، 
در مجامع مختلف و در نیویورک اثبات می کند که 
پوشش زنان ایرانی مانع از حضور آنها در عرصه های 

بین المللی نیست.
آقاپور علیشاهی با بیان اینکه من این حضور را بسیار 
می پســندم، اظهار داشــت: در این حضور عدالت 
جنســیتی را به وضوح می بینیم زیرا همسر رئیس 
جمهور بسیار آزادانه در عرصه بین المللی پیدا کرد. 
نماینده مردم شبستر در مجلس دهم شورای اسلامی 
تصریح کرد: هیچ مانعی در جمهوری اسلامی ایران 
به لحاظ قوانین وجود ندارد که زنان نتوانند به رتبه و 

مرتبه های علمی و تخصصی دست یابند.
آقاپور علیشــاهی حضور همســر رئیس جمهور به 
عنوان یک استاد دانشگاه در مصاحبه های مختلف 
در نیویورک را مایه افتخار خواند. عضو فراکســیون 

امید مجلس دهم ادعای حمایت غرب و آمریکا از زنان 
ایران را شعاری پوشالی دانست و اظهار کرد: با اعمال 
تحریم های ظالمانه بیشترین فشار اقتصادی بر خانوار 
ایرانی و در نتیجه زنان به عنوان ستون خیمه خانواده 

وارد می شود.
آقاپور علیشاهی تاکید کرد: تحریم ها منجر به کاهش 
فرصت های شــغلی برای زنان می شــود و به دلیل 
تحریم ها بسیاری از شرکت ها و ســازمان ها قادر به 
جذب نیروی کار زن نیستند. از سوی دیگر تحریم ها 
ممکن اســت باعث کاهش درآمد زنان شود که این 

موضوع منجر به کاهش سطح رفاه زنان خواهد شد.
وی با بیان اینکه تحریم ها باعث کاهش دسترسی به 
خدمات بهداشــتی و درمانی برای زنان شود، گفت: 
محدودیت ها در واردات دارو و تجهیزات پزشــکی 
موجب می شود زنان به خدمات بهداشتی و درمانی 
کافی دسترسی نداشته باشــند که این امر به بروز 

بیماری ها و مشکلات بهداشتی بیشتر منجر شود.
نماینده دوره دهم مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
تاثیر تحریم ها بر موضوع آموزش گفت: محدودیت ها 
در واردات کتاب و منابع آموزشی باعث خواهد شد که 
زنان به منابع آموزشی کافی دسترسی نداشته باشند 
و این امر در نهایت منجر به کاهش سطح تحصیلات و 
دانش زنان می شود. آقاپور علیشاهی با اشاره به تاثیر 
تحریم ها بر کاهش فرصت های شغلی و درآمد گفت: 
کدام عقل ســلیمی می تواند بــاور کند که حمایت 
غرب از زنان ایران با این همه تبعات جز دشمنی چیز 

دیگری نیست.

شمارش معکوس برای افتتاح ۵ ایستگاه مترو 

تخصیص »سهمیه« کنکور به دانش آموزان عشایری 

 پرنده های بدون سرنشین امروز به یک قدرت تبدیل شده  است

حضور همسر رئیس جمهور در نیویورک مایه افتخار است

سياسیفرهنگی 

»جنگ جهانی سوم« بهترین فیلم قاره آسیا شد

»اخراجی ها« مردم را با دفاع مقدس آشتی داد



اقتصاد2
ایران

واریز ۵۱هــزار میلیارد تومان 
سود سهامداران

در ۶ ماه ابتدایی ســال جاری بیــش از ۵۱هزار 
میلیارد تومان سود از سوی سپرده گذاری مرکزی 
اوراق بهادار و تسویه وجوه از طریق اطلاعات سامانه 

سجام به حساب ۴۲میلیون سهامدار واریز شد.
اطلاعــات منتشرشــده از ســوی شــرکت 
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 
در خصوص جزییات واریز سود سهامداران در ۶ 
ماه نخست امسال حاکی از آن است که 30۱ ناشر 
سود جاری و ۱۱۶ ناشر سود سنواتی ۴۲ میلیون 
۲73 هزار و 773 سهامدار را که شامل  ۵۱ هزار و 
8۶3 میلیارد تومان می شود، به حساب سجامی 

سرمایه گذاران واریز کرده اند.
لازم به ذکر اســت در آخرین هفته شهریور ماه 
امسال، ۲ هزار و 9۱۲ میلیارد و ۴0۶ میلیون تومان 
سود جاری و سنواتی توسط سپرده گذاری مرکزی 
اوراق بهادار و تسویه وجوه از طریق اطلاعات سامانه 

سجام به حساب سهامداران واریز شد.
این گزارش می افزاید: در هفته آخر شــهریور ماه 
امسال، ۱9 شرکت »گروه  مدیریت  سرمایه گذاری 
 امید، ســرمایه گذاری گروه  توســعه  ملی، شیر 
پاستوریزه  پگاه  گلپایگان، مجتمع  صنایع  لاستیک 
 یزد، تولیدی  شیشــه دارویی  رازی، بین المللی  
ساروج  بوشهر، سرمایه گذاری  دانایان، نورد قطعات  
فولادی، سرمایه گذاری  بوعلی، ماشین  سازی  اراک، 
گروه  توسعه  هنر، آلومینیم  ایران ، نفت  پاسارگاد، 
معدنی  املاح ، پارس  مینــو، زر ماکارون، گلتاش، 
افرانت و ویتانا« سود جاری ۲ میلیون و ۱87 هزار 
و ۶۴۵ سهامدار را که شامل ۲ هزار و 8۵3 میلیارد 
و 999 میلیون تومان می شود، توسط سمات و از 

طریق سامانه سجام واریز کرده اند.
همچنین در هفته پایانی شهریور ماه امسال، ۵ ناشر 
»ســرمایه گذاری  صندوق  بازنشستگی  کارکنان  
بانک ها، سرمایه گذاری  اعتلاء  البرز، اعتباری ملل و 
سینادارو« سود جاری 3۱ هزار و 803 سهامدار را 
که شامل ۵8 میلیارد و ۴07 میلیون تومان می شود 
توسط سمات و از طریق سامانه سجام واریز کردند.

رشد ۱۶ درصدی گازرسانی به 
نیروگاه ها 

طی ۶ ماه نخست امســال با افزایش ۱۶ درصدی 
گازرسانی به نیروگاه ها نسبت به مدت مشابه پارسال 
رکوردی تازه در زمینه گازرسانی به نیروگاه ها ثبت 
شد. به گزارش شرکت ملی گاز ایران، مجید چگنی، 
مدیرعامل این شرکت، )سه شنبه، چهارم مهرماه( 
در نشست شورای مدیران شرکت ملی گاز با تأکید 
بر لزوم گرامیداشت هفته دفاع مقدس گفت: زنده 
نگهداشتن یاد و خاطره شهدا و توجه به سیره عملی 
آنها همچون چراغ راهی برای حرکت در مســیر 
خدمت رسانی به مردم اســت. ایثار و جانبازی که 
بدون چشم داشت در دوران دفاع مقدس از سوی 
یکایک رزمندگان شده اســت با وجود مشکلات 
عدیده ای که داشتند وظیفه خدمت رسانی مخلصانه 

به مردم را بر دوش همه ما سنگین تر می کند.
وی در ادامه نشست به دستاوردهای شرکت ملی 
گاز ایران در زمینه گازرسانی به صنایع و نیروگاه ها 
اشاره کرد و بیان کرد: مطابق آمار رسمی گاز رسانی 
به نیروگاه ها و صنایع در ۶ ماه نخست امسال نسبت 

به مدت مشابه پارسال روند افزایشی داشته است.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران افزود: از ابتدای 
امســال تا پایان تابســتان مقدار گازرســانی به 
نیروگاه ها نسبت به پارســال ۱۶ درصد افزایش 
داشته که این عدد رکورد قابل توجهی است. متقابلًا 
با افزایش گازرسانی به نیروگاه ها مصرف سوخت 
مایع کاهش داشته که این امر تأثیر قابل توجهی در 

بهبود کیفیت محیط زیست داشته است.
چگنی در ادامه نشســت به موضــوع طرح های 
توســعه ای و گازرسانی شــرکت ملی گاز ایران 
پرداخت و تصریح کرد: برنامه های توسعه ای که 
در ۲ سال گذشته در زمینه گازرسانی به شهرها، 
روستاها، نیروگاه ها و چندین هزار صنعت صورت 
گرفته سبب شده تا طیف بیشتری از مشترکین 
تحت پوشش شــبکه گازرســانی قرار بگیرند و 
در گزارشــی که به تازگی از ســوی وزیر نفت به 
رئیس جمهوری ارائه شــد، عملکرد شرکت ملی 

گاز ایران در این زمینه موفقیت آمیز ارزیابی شد.
معاون وزیر نفت در امــور گاز در پایــان درباره 
تعمیرات اساسی تأسیســات و آمادگی شرکت 
ملی گاز ایران برای ورود به دوره سرد سال گفت: 
به لطف خدا و تلاش همــکاران، عمده تعمیرات 
اساسی در بخش های مختلف انجام شده و تاپایان 
مهر ماه تعمیرات همــه بخش ها به پایان خواهد 
رسید. امیدواریم که با تدابیری که در بخش های 
مختلف از تولید و توزیع تا انتقال اندیشیده شده 
زمستان امسال را نیز همانند پارسال با موفقیت 

پشت سر بگذاریم.

اخبار

وزیر امــور اقتصــادی و 
دارایی با اشــاره به حضور 
در نشست ســالانه بانک 
توسعه زیرساخت آسیایی، 
از تشکیل کمیته اقتصادی 
میان ایران و مصر و فعال شــدن بانک مشترک دو 
کشور خبر داد. سید احســان خاندوزی در حاشیه 
نشســت هیأت دولت در جمع خبرنگاران با اشاره 
به نشست سالانه بانک توسعه زیرساخت آسیایی 
و کارشکنی ها درباره حضور ایران در این نشست، 
اظهار داشت: مقرر شد در سفر معاون رئیس بانک 
توسعه زیرســاخت آســیایی به ایران، مستندات 
پروژه ای که برای استفاده از ظرفیت این بانک آماده 

شده، به وی ارائه شود.
وی با اشــاره به عضویت بیش از ۱00 کشور دنیا در 
بانک توسعه زیرساخت آسیایی، اضافه کرد: در نشست 
سالانه این بانک دیدگاه های ایران از سوی وزیر اقتصاد 
به عنوان نماینده جمهوری اسلامی ایران ارائه شد و 
فرصتی برای مذاکرات دوجانبه با مقامات کشورهای 
اندوزی، عراق و هند درباره موضوعات مشــترک و 

همکاری های اقتصادی به وجود آمد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: پس از سال ها 
وزرای اقتصاد ایران و مصر با یکدیگر دیدار کردند و 
استقبال بسیار گرمی از سوی وزیر مالیه مصر صورت 
گرفت؛ تقریباً با تمام پیشــنهادات اقتصادی برای 
احیای روابط اقتصادی موافقت و کمیته مشترکی 
هم بین وزرات اقتصاد ایران و وزارت مالیه مصر برای 

پیگیری پروژه های مشترک تشکیل شد.
خاندوزی افــزود: به دلیل کوتاهی های گذشــته، 
جمهوری اسلامی ایران نتوانسته بود از سهام خود 

در بانک مشــترک میان ایران و مصر که از دهه ها 
قبل وجود داشت، اســتفاده کند و هیأت مدیره ای 
که می توانست از سوی ایران معرفی شود به خاطر 
همین فقدان هماهنگی ها مورد تأیید قرار نگرفته 
بود. با مذاکراتی که با مدیرعامل بانک انجام دادیم، 
قرار شد اعضای هیأت مدیره طرف ایرانی معرفی و 
مورد تأیید بانک قرار گیرند تا از ظرفیت سهام داری 

خود در لایه مدیریتی بانک استفاده کنیم. 
وی خاطرنشان کرد: 37 میلیون یورو معادل انباشت 
سودی که جمهوری اســلامی ایران در سال های 
گذشته داشت و به دلیل نداشــتن برنامه از سوی 
دولت قبل مورد استفاده قرار نگرفته بود، به عنوان 
افرایش ســرمایه ایران در بانک ایران و مصر مورد 
تأیید قرار گرفت تا با سهام داران دیگر هم در تأمین 

مالی پروژه های مشــترک دو کشور و تقویت بانک 
نقش ایفا کنند و هم سهم ایران در این بانک کاهش 

پیدا نکند.
خاندوری در ادامه با بیان اینکه از ظرفیت بانک های 
مشــترک برای تأمین مالی پروژه های  دو کشــور 
اســتفاده می کنیم، متذکر شــد: ایــن ظرفیت از 
سال های پیش هم وجود داشــت اما به دلیل فعال 
نبودن دیپلماســی اقتصادی و عــدم ورود فعالانه 
مدیری از ســوی ایران، نتیجه ای از سرمایه گذاری 
در پروژه ها به دســت نمی آمد. براســاس گزارش 
مدیرعامل بانک مشــترک، هم عملکرد این بانک 
در حــال تقویت و بهبود اســت و هــم پروژه های 
ســرمایه گذاری به بهبود روابط دو کشــور کمک 
خواهد کرد. وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ 

به سؤالی درباره واگذاری شرکت های تحت پوشش 
بنیاد مستضعفان و ســتاد بانک ملی اظهار داشت: 
اراده جدی دولت و تأکید رئیس جمهور این است که 
تمام بنگاه های غیرمرتبط به فعالیت  بانکی بانک ها 
در بخش دولتی توسط دولت و در بخش خصوصی 
با نظارت بانــک مرکزی و دســتگاه های نظارتی 

واگذار شود. 
خاندوزی تصریح کرد: بــرای تعیین تکلیف تمام 
بانک های تحت مدیریت دولــت و تحقق فرامین 
رهبر معظم انقلاب، برنامه روشن و دقیقی برای هر 
بانک تدوین کرده ایم که شــامل احصای فهرست 
شــرکت های غیرمرتبط با فعالیت بانکداری است 
که باید واگذار شوند و شرکت هایی که باید به سمت 

قیمت گذاری و مزایده هدایت شوند.
وی با بیان اینکه به زودی گزارش ۶ ماهه نخســت 
درباره واگذاری ها منتشــر خواهد شــد، افزود: در 
طول یک  ســال و نیم اول دولت سیزدهم، بیشتر 
از تمام چهار سال دولت قبل واگذاری دارایی های 
بانک ها را اجرایی شــد و امیدواریم در سال ۱۴0۲ 

این واگذاری ها را افزایش دهیم . 
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین در پاسخ به 
پرسشــی درباره واردات خودرو هم گفت: بخشی 
از تأخیــر در فراینــد واردات خــودروی کارکرده 
به دلیل کندی اجرای آیین نامه در بخش استاندارد 
و دستگاه های مرتبط با واردات خودرو و بخش دیگر 
آن تخصیص ارز به اولویت های تولیدی در بخشی از 
صنایع است که پیش از این مطرح شده بود تا پس 
از آن نوبت به تخصیص ارز به واردات خودرو برسد. 
خاندوزی تأکید کرد که چشم انداز نیمه دوم سال 
سرعت گرفتن اجرای این آیین نامه در تمام موارد 
مصوبه هیأت دولت اعم از خودروهای برقی، نو و کار 

کرده خواهد بود.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

وارداتخودروتسریعمیشود
موافق عرضه سیمان و فولاد در بورس هستم

زمین رایگان به ۲۵۰۰ خانوار 
تهرانی اهدا می شود

مدیــرکل راه و شهرســازی اســتان تهران 
گفــت: هفته آینــده در قالب طــرح پویش 
پیامبر رحمت )ص( به ۲۵00 خانواده دارای 
ســه فرزند و بیشتر در اســتان تهران زمین 
رایگان اهدا می شــود. حســین جنتی اظهار 
کرد: هفته آینــده همزمان با میــلاد پیامبر 
اکرم )ص( در طرح واگــذاری ۲0 هزار قطعه 
زمین به متقاضیان در سراســر کشور تحت 
عنوان پویش پیامبر رحمــت، تعداد ۱07۲ 
قطعه زمین به ۲۵00 خانوار واجد شــرایط 
 طرح نهضت ملی مســکن در اســتان تهران 

واگذار می شود.
وی افزود: این زمین ها در شهرهای پرند، رباط 
کریم، اسلامشهر، فیروزکوه، دماوند، پاکدشت 
و پیشوا تحویل متقاضیان خواهد شد. فرآیند 
اختصاص این زمین ها بر اساس ارزش قطعات 
اســت. بدین صورت که برخی قطعات به یک 
خانواده، دو خانواده یا ســه خانــواده واگذار 

می شود.
جنتی، متراژ زمین ها بیــن ۲00 تا ۴00 متر 
عنوان کرد و گفت: افراد مشمول، خانواده هایی 
هســتند که در ســامانه طرح های حمایتی 
مســکن ثبت نام کــرده و پالایش شــدند. 
قراردادها نیز تنظیم شــده که هفته آینده با 
حضور وزیر راه و شهرســازی در طرح پویش 
پیامبــر رحمت )ص( بــه متقاضیــان اهدا 

می شود.
مدیرکل راه و  شهرسازی استان تهران با بیان 
این که واگذاری زمین در فصول مختلف سال 
مجددا تکرار می شــود، گفت:  خانواده های 
دارای ۴، ۵، ۶ و 7 فرزند در اولویت این قطعه 
زمین ها هستند. البته خانواده های سه فرزندی 
هم بعضا در این لیســت ۲۵00 نفره حضور 
دارند اما اولویت با خانواده های ۴ فرزند و بیشتر 
است. جنتی درخصوص بهای این زمین ها بیان 
کرد: زمین ها رایگان اســت و فقط از کسانی 
که دارای سه فرزند هستند پول آماده سازی 
دریافت می شــود. خانوارهــای دارای چهار 
فرزند و بیشــتر از پرداخت پول آماده سازی 

زمین ها معافند.
بنابراین گزارش، در راستای طرح حمایت از 
جوانی جمعیت، زمین رایگان برای خانوارهای 
دارای ســه فرزند و بیشتر در نظر گرفته شده 
است. متقاضیان دارای سه فرزند و بیشتر که 
فرزند ســوم و بیشــتر آنها از ۲۴ آبان ۱۴00 
به بعد متولد شــده برای ثبت نــام دریافت 
تسهیلات حوزه زمین و مســکن  به سامانه 
saman.mrud.ir مراجعــه کنند. مهرداد 
بذرپاش ـ وزیر راه و شهرســازی اخیرا اعلام 
کرد که تا پایان سال ۵00 هزار قطعه زمین در 

سراسر کشور به مردم واگذار می شود.

درآمد مالیاتی بیش از ۲ برابر 
درآمد نفتی شد

رئیس ســازمان مالیاتی اعلام کرد در شش 
ماهه اول ســال جاری، درآمدهای مالیاتی به 
بیش از دو برابر درآمدهای نفتی رسیده است.

ســیدمحمدهادی ســبحانیان در فضــای 
مجازی نوشــت: در شــش ماهه اول ســال 
جاری، درآمدهای مالیاتی به بیش از دو برابر 
درآمدهای نفتی رسیده است.  این دستاورد 
بزرگ دولت در راســتای کاهش وابســتگی 
به نفــت و تامین مالی پایــدار و غیرتورمی با 
تمرکز بر مالیات ســتانی از دانه درشــت ها 
 و مبــارزه جــدی بــا فراریــان مالیاتی رقم 

خورده است.
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نمایندگان مجلس بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی 
را موظف به واگذاری دارایی های مازاد خود حداکثر تا پایان 
سال دوم برنامه کردند. همچنین بانک مرکزی مکلف است 
ظرف یک ماه از تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون، »سامانه 
املاک و مستغلات شبکه بانکی« و »سامانه سهامداری 

شبکه بانکی« راه اندازی کند.
نمایندگان در جلســه علنی مجلس، جز)۱( و جز)۲( بند 
ب ماده 8  لایحه برنامه هفتم توسعه را به تصویب رساندند 
و بر اســاس آن بانک مرکزی مکلف اســت ظرف یک ماه 
از تاریخ لازم الاجرا شــدن این قانون، »ســامانه املاک و 
مستغلات شــبکه بانکی« و »سامانه ســهامداری شبکه 
بانکی« را راه انــدازی کند.همچنین مجلــس بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی را موظف به واگذاری دارایی 
های مازاد خود حداکثر تا پایان ســال دوم برنامه کردند. 
 مصوبه مجلس برای واگذاری دارایی های مازاد بانک تا پایان 

سال دوم برنامه
ب- به منظور شفافیت فعالیت بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی، اصلاح ترازنامه آنها و گسترش اشراف اطلاعاتی 
بانک مرکزی بر شــبکه بانکی کشــور: ۱- بانک مرکزی 
مکلف اســت ظرف یک ماه از تاریخ لازم الاجرا شــدن 
این قانون، »سامانه املاک و مســتغلات شبکه بانکی« 
و »سامانه سهامداری شــبکه بانکی« را راه اندازی نموده 
و دســتورالعمل اجرائی مربوطه را به تصویب شــورای 
پول و اعتبار برســاند و دسترسی به ســامانه های مزبور 
 را برای کلیه بانک ها و مؤسســات اعتبــاری غیر بانکی 

فراهم کند.
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی موظفند اطلاعات 
مرتبط با املاک و مستغلات تحت تملک خود یا املاک و 
مستغلاتی که مدعی مالکیت بر آنها هستند را به ترتیبی که 
بانک مرکزی اعلام می کند، در »سامانه املاک و مستغلات 

شبکه بانکی« درج کنند.
همچنین بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی موظفند 
اطلاعات مرتبط با ســهام داری خود در شرکت ها، اعم از 
شرکت های بورسی و غیربورسی و اطلاعات مرتبط با سایر 
سهامداران، املاک، مستغلات، سهام و سایر دارایی های 
متعلق به شرکت های مزبور را به ترتیبی که بانک مرکزی 

اعلام می کند در »سامانه سهامداری شبکه بانکی« درج 
کنند.

بانک مرکزی موظف است سامانه های مذکور را به ترتیبی 
آماده کند که کلیه اطلاعات موردنیاز در رابطه با املاک، 
مستغلات و سهام متعلق به بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی دولتی و غیردولتی اعم از این که مســتقیماً در 
مالکیت بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی بوده؛ یا با واسطه 
شرکت هایی که بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی مالک 
تمام یا بخشی از سهام آنهاست، به صورت کلی یا جزئی 
متعلق به بانک یا مؤسســه اعتباری غیربانکی باشد؛ در 

سامانه های مزبور ثبت شود.
مسئولیت درج دقیق اطلاعات خواسته شده و به روزرسانی 
آن برعهده هیأت عامل بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی 
است. هیأت مدیره بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی در 
خصوص درج صحیح و دقیق اطلاعات خواســته شده با 
هیأت عامل مســئولیت تضامنی دارند. کتمان عامدانه 
دارایی هایی که بی واســطه یا با واسطه متعلق به بانک یا 
مؤسسه اعتباری غیربانکی است، یا ثبت اطلاعات غلط با 
هدف پنهان کردن ویژگی های دارایی های مزبور، موجب 
انفصال تا سه سال از خدمت در دولت و شبکه بانکی است.

مهلت ثبت اطلاعات مربوط به املاک، مستغلات و سهام 
مؤسسات اعتباری در سامانه های موضوع این جزء، شش 
ماه پس از ابلاغ دستورالعمل بانک مرکزی در این زمینه 
است. پس از انقضای مهلت فوق چنانچه دارایی ای متعلق 
به بانک ها یا مؤسسات اعتباری غیربانکی کشف شود که در 
سامانه های موضوع این جزء ثبت نشده باشد، به شرکت 
مدیریت دارایی شبکه بانکی )موضوع بند »پ« این ماده( 
منتقل می شود و هرگونه نقل و انتقال یا توثیق آنها توسط 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی فاقد اعتبار و بلااثر 

است.
املاک، مســتغلات و ســهامی که پس از انقضای مهلت 
یادشده به تملک بانک ها یا مؤسسات اعتباری در می آید، 
از حیث الزام به ثبت در »سامانه املاک و مستغلات شبکه 
بانکی« و »سامانه سهامداری شبکه بانکی«، و آثار حقوقی 
ناشی از عدم ثبت آنها در سامانه های مذکور، مشمول حکم 

این جزء خواهد بود.

سخنگوی سازمان مالیات گفت: از آبان سال 
گذشته تاکنون ۴۱ هزار و 83 مودی مالیاتی 
به سامانه پایانه های فروشگاهی متصل شده  
و ۱7۵ میلیون صورت حســاب الکترونیکی 
صادر کرده اند. موحدی بــک نظر گفت:  از 
ابتدای  آبان سال گذشته پیاده سازی قانون 
پایانه های فروشگاهی شروع و شرایط برای 
ارســال صورت حســاب های الکترونیکی 

توسط مودیان فراهم شد.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور افزود: 
در ابتدای آبان ماه سال گذشته فضا به این 
شکل بود که شرایطی فراهم شود که طبق 
فراخوان های مختلفی که سازمان ارائه می 
کند بتوانیم پذیرای صورت حســاب های 
الکترونیکی اشــخاص و مودیــان مختلف 
باشیم بنابراین مقرر شــد که از ابتدای آبان 
۱۴0۱ شرکت های بورســی و فرابورسی، 
از اول دی  شــرکت های دولتی و از ابتدای 
فرودیــن ماه ســال ۱۴0۲ پذیرای ســایر 
شــرکت های حقوقی برای ارسال صورت 
 حســاب هــای الکترونیکــی به ســامانه 

مودیان باشیم.
موحدی بیان کرد: طبق این مسیر سازمان 
امور مالیاتی پیاده ســازی این قانون را آغاز 
کرده بودیم اما در ۲۶ تیر ماه امسال مصوبه 
به تصویب نمایندگان مجلس تحت عنوان 
لایحه تســهیل تکالیف مودیان مالیاتی در 
اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان رســید که اولین ماده از این لایحه 
حاکی از آن بود که مــوارد جدیدی را برای 
اجرایی شــدن قانون به صــورت تدریجی 

فراهم می شود.
رئیس مرکز تنظیم مقررات ســازمان امور 
مالیاتی کشــور افزود: بنابرایــن از ابتدای 
مهر ماه امسال اشــخاص حقوقی و بورسی 
وفرابورســی، شــرکت های دولتی و سایر 

اشخاص حقوقی به استثنای اشخاص ماده 
۱۶  قانون ارزش افزوده  ملزم به ارسال صورت 
حســاب های الکترونیکی خود به ســامانه 
مودیان مالیاتی هستند و  از بهمن ماه امسال 
سایر اشخاص این تکلیف را دارند که اقدام 
به ارســال الکترونیکی صورت حساب های 

خود کنند.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی تاکید کرد: 
سازمان امور مالیاتی تمام تلاش خود را کرده 
که از اول مهر ماه بنا به مصوبه لایحه تسهیل 
و حتی قبل از تصویب قانون ناظر به اجرای 
تکالیف قانونی خود اقدام به پیاده ســازی 
کامل ســامانه کند و در این شرایط پذیرای 
صورت حســاب های الکترونیکی مودیانی 
باشــد که طبق قانون قبلی ملزم هســتند 
وطبق مصوبه  تسهیل که البته باید به تایید 
شورای نگهبان برســد از تاریخ های اعلام 
شده باید اقدام به ارسال صورت حساب های 

الکترونیکی خود کنند.
موحدی اظهار کرد: ســازمان امور مالیاتی 
کاملا آماده است اما بنا به لایحه تسهیل ما 
مکلف هستیم که در تاریخ های اعلام شده 
صورت حساب های الکترونیکی را دریافت 
کنیم. او تاکید کرد: تا 3 مهر ماه بیش از ۴۱ 
هزار مودی به سامانه مودیان متصل شده اند 
و تقریبا ۱7۵ میلیون تعداد صورت حساب 
الکترونیکی است که  توســط این مودیان 

ارسال می شود.
رئیس مرکز تنظیم مقررات ســازمان امور 
مالیاتی کشور بیان کرد: از این ۴۱ هزار و 83 
مودی که به سامانه پایانه های فروشگاهی 
که متصل شده اند ۴70 مودی شرکت های 
بورسی و فرابورسی، 9۵ شرکت دولتی و ۴0 
هزار و ۵۱8 مودی ســایر اشخاص حقوقی 
هستند که به سامانه مودیان مالیاتی متصل 

شده اند.

رئیس ســازمان برنامــه و بودجه گفت: 
تصویــب کردیــم بودجــه بر اســاس 
سیاســت های کلی برنامه هفتم تدوین 
شــود و با توجه به اینکه کلیــات برنامه 
از مجلــس رأی گرفتــه شــده اســت، 
 برخی تغییــرات نیز در بودجــه اعمال 

خواهد شد.
داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع 
خبرنــگاران گفت: ما بخشــنامه بودجه 
۱۴03 را ابلاغ کردیم و تکالیف دستگاه ها 
مشخص و ابلاغ شده است، هم چنین ستاد 
بودجه نیز فعال شده است و چارچوب کلی 
بودجه را آماده کرده ایم و در زمان قانونی 
یعنی آبان ماه مرحلــه اول تقدیم بودجه 

را انجام خواهیــم داد. وی افزود: تصویب 
کردیم بودجه بر اساس سیاست های کلی 
برنامه هفتم تدوین شود و با توجه به اینکه 
کلیات برنامه از مجلس رأی گرفته شده 
اســت، برخی تغییرات نیز در در بودجه 

اعمال خواهد شد.
منظور با بیان اینکــه "تصمیمی درباره 
افزایش قیمت بنزین گرفته نشده است و 
ما به دنبال صرفه جویی در مصرف سوخت 
هستیم"، اظهار داشــت: در لایجه برنامه 
هفتم احــکام خوبــی پیش بینی کردیم 
که در صرفه جویی بنزین کمک می کند؛ 
سیاست های ما غیرقیمتی است که آهنگ 

رشد مصرف را مدیریت می کند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه درخصوص 

پرداخت مطالبات گنــدم کاران نیز بیان 
کرد: در تبصره ۱۴ بودجه حدود ۱0۴ هزار 
میلیارد تومان برای خرید گندم پیش بینی 
شده بود که تاکنون ۱۱۵ همت پرداخت 
کردیم؛ با توجه به اینکه خرید زیادی انجام 
دادیم، باید ۱۵0 همت پرداخت شود که 

۴0 همت باقی مانده است. 
ما قول داده بودیم تا آخر شهریور تسویه 
را انجام دهیم ولی با توجه به اینکه منابع 
لازم در بودجــه پیش بینی نشــده بود، 
مجوزهایی برای جابجایی منابع گرفتیم 
و تا پایان مهرماه تمام مطالبات را پرداخت 
کنیم. ضمن اینکه به خاطر تأخیر در این 
پرداخت ها نیز از گندمکاران عذرخواهی 

می کنیم.

مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی 
گفت: با تعیین ۲7 نقطه در نوار ســاحلی 
برای هم پیوندی اســتان ها برنامه ریزی 
کرده و با شکل گیری اقتصاد دریا در ۲7 
نقطه نوار ساحلی فعالیت های مهی شکل 

می گیرد. 
علــی اکبــر صفایــی در مراســم روز 
جهانــی دریانوردی با تاکیــد بر اهمیت 
کنوانســیون مارپل به عنوان یک ســند 
مهــم بیــن المللی بــر نقــش کلیدی 
 دریانــوردان در اجرای این کنوانســیون 

تاکید کرد.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی 
با اشــاره به اینکه در طول حدود دو سال 
گذشته مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

ســند توســعه اقتصاد دریا محور را در 
مجمع و کمیته های فرعی بررســی کرد 
که این ســند در صحن علنی مجلس به 
تصویب رســید، گفت: این سند به عنوان 
یک ســند علمی برای اولین بار با عنوان 
سیاســت های کلی نظام تدوین شد که 
کار ارزشمندی اســت و با تأکیدات رهبر 
 انقلاب این سند به زودی ابلاغ و اجرایی 

می شود.
وی افــزود: دولــت و وزارت راه و 
شهرســازی با تلاش فراوان نقش دریا و 
اقتصــاد دریا در کنار ترانزیت برجســته 
کرده و در نهایت در برنامه هفتم توســعه 
به موضــوع اقتصاد دریا محــور پرداخته 
شــد. وی بیان کرد: هم اکنون کار گروه 

ویژه ای به ریاســت وزیر راه و شهرسازی 
برای اجرای اقتصاد دریا تشــکیل شد و 
 این کارگروه فعالیت خــود را آغاز کرده

 است.
صفایــی بیان کــرد: هم اکنــون وزارت 
راه و شهرســازی با تعییــن ۲7 نقطه در 
نوار ســاحلی برای هم پیوندی استان ها 
برنامه ریــزی کــرده و با شــکل گیری 
اقتصاد دریــا در ۲7 نقطه نوار ســاحلی 
فعالیت های مهمی شــکل می گیرد. وی 
افزود: جمهوری اســلامی ایــران یکی از 
بزرگترین ناوگان تجاری دنیا را در اختیار 
دارد و بنــادر هم اکنــون ظرفیت ۲00 
 میلیون تن را دارد که تلاش می کنیم آن را 

افزایش دهیم.
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الویت مبارزه با دلالی و سفته بازی
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

جذب سرمایه  و اســتفاده بهینه از منابع مالی، نقش مهمی در تحقق رشد اقتصادی در کشور را دارد. 
رشد اقتصادی معمولاً به سرمایه گذاری مثبت خالص وابسته است، به عبارت دیگر، رشد اقتصادی به 
ورودی های سرمایه گذاری وابسته است و در این راســتا، حتما باید نرخ استهلاک در فرایند تولید نیز 

در نظر گرفته شود.
اگر استهلاک در فرایند ســرمایه گذاری محاسبه و از ســرمایه گذاری ناخالص کســر نشود، میزان 
سرمایه گذاری ناخالص، دقیق به دســت نمی آید و درصورتی که ورودی ســرمایه گذاری صفر باشد، 
سرمایه گذاری ناخالص نیز صفر خواهد بود. علاوه بر این، باید در نظر داشته باشیم که اگر هیچ ورودی 

سرمایه گذاری وجود نداشته باشد، سرمایه گذاری خالص کشور منفی می شود.
دولت باید تلاش کند تا منابع مالی را به بهترین نحو تأمین کند. یکی از راه های مهم تأمین منابع مالی، 
اخذ مالیات است. متأسفانه، فرار مالیاتی در بخش غیرمولد اقتصادی و بخش خدمات بسیار رایج است؛ 
بنابراین، باید به طورجدی به جلوگیری از فرار مالیاتی پرداخته و یک سامانه پایش برای تراکنش های 

پولی طراحی شود.
با ایجاد موانع برای فرار مالیاتی، دولت می تواند بدون اتکا به درآمدهای نفتی، منابع بودجه را تأمین کند. 
علاوه بر این، دریافت مالیات از درآمدهای اشخاص در کشور، نه تنها می تواند منابع بودجه را تأمین کند، 
بلکه باعث افزایش درآمدها و بهبود وضعیت اقتصادی کشور خواهد شد و یا از این درآمدها باید برای 

سرمایه گذاری در صنایع کوچک واحد پایه استفاده شود تا موتور اقتصاد و تولید به کار افتد.
مهم ترین راهکار برای مقابله با تورم، ایجاد فرهنگ ســازی اصلاحی اســت. برای جلوگیری از رشد 
تورم، باید فعالیت های غیرمولد و آتش افروزی ســوداگران را در بخش های مختلف اقتصادی متوقف 
کرد. در کنار سیاســت گذاری های مناســب، فرهنگ ســازی اصلاحی باید در اولویت قرار گیرد. در 
شــرایط کنونی اقتصادی، همه افراد باید در کنار هم جهت مقابله با تورم تــلاش کنند و توجه کنند 
 که نباید با افرادی هم راستا شوند که با دلالی، ســفته بازی و به وجودآوردن تورم، به تخریب معیشت 

مردم کمک می کنند.

معاون اشــتغال وزارت کار با اشــاره به 
راه اندازی کمیته ملی فارغ التحصیلان 
گفت: بخش بزرگی از مشکلات اشتغال 
از عدم مهارت است، نمی توان اشتغال 
و مهارت را از هم جدا بدانیم و اشــتغال 
و مهارت آمــوزی دو حلقه جداناپذیر از 

هم هستند.
محمود کریمی بیرانوند؛ معاون اشتغال 
وزارت کار با بیان اینکــه وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی نقــش هماهنگ 
کننده دســتگاه ها، بخــش خصوصی، 
کارفرمایان و... در کاهش نرخ بیکاری را 
ایفاء می کند، گفت: تعاملات خوبی در 
بین معاونت اشتغال با سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای کشــور در خصوص راه 
اندازی سامانه جستجوی شغل، باشگاه 
 LMIS کارآفرینــان نوجوان، ســامانه
از جمله تکمیــل 12میلیــون رکورد 
 LMIS اطلاعات مهارتی در ابرپــروژه

داشته ایم.
وی با اشاره به توانایی رهگیری اشتغال 
مهارت آموختگان در 5ســال اخیر در 
سامانه LMIS ، گفت: باید نقش سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشور در تأمین 
مالی و درآمد زایی بنگاه های اقتصادی 
پررنگ تر از قبل باشــد. معاون توسعه 
کارآفرینی و اشتغال با تأکید بر ضرورت 
هم افزایی در شــورای عالی اشــتغال و 
نوســازی گفتمان آموزش های فنی و 
حرفه ای، بیان کرد: این سازمان در حوزه 
طرح های اشــتغال زایی و پایدارسازی 
فرآیند کســب و کار عملکرد مطلوبی 
داشته است. بر اساس این گزارش، تبدیل 
پایگاه های مردمی اشــتغال آفرینی به 
آموزشــگاه های فنی و حرفه ای آزاد، 
برگزاری نمایشگاه معرفی مشاغل مهارت 
محور کم سرمایه بر در سراسر کشور و ... 
از پیشنهادات ارائه شده توسط مدیران 
کل معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال 

بوده است.
بیرانوند با بیــان اینکه دغدغه کاربردی 
کــردن آموزش هــای دانشــگاهی در 
دولت های قبل هم وجود داشته در دولت 
فعلی به ویژه با تمرکز بــر رفع بیکاری 
فارغ التحصیلان، اقداماتی در وزارتخانه 
در حال انجام است گفت:در جلسه 85 
شورای عالی اشتغال  رئیس جمهور به 
معاونت علمی وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری ابلاغ کرد که با همکاری وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سایر نهادها 
برای بیکاران فارغ التحصیل مقطع ارشد 
و دکتری فوراً یک بسته پیشنهادی قابل 
اجرا داشته باشد. جلسه کارگروه ملی آن 
هم با حضور تمام نهادها متولی برگزار و 
مقرر شد متولیان تمام ظرفیت هایی که 
برای حل مساله وجود دارد را رصد و در 

قالب طرحی قابل اجرا پیشنهاد کنند.
 وی درباره برنامه ریزی برای اشــتغال 
فارغ التحصیلان گفت: کمیته ملی فارغ 
التحصیلان با هم افزایی تمام دستگاه ها 
اجرایی شده اســت. تمام دستگاه ها از 
جمله معاونت علمی و وزارت کارو وزارت 
صمــت برنامه های مشــترکی را دارند 
و در انتظار روند کاهشــی نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان هســتیم، طرح های 
مختلفی در حال انجام است. وی ادامه 
داد: نهادهای مختلف مشوق های متفاوت 
بیمه ای، مالیاتی، آموزشی، فرهنگی و… 
دارند که جامعه کار و تولید از آنها مطلع 
نیست، زیرا اطلاع رســانی خوبی انجام 
نشده است. حتی در وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی هم مشوق های بیمه ای و 
کارفرمایی و کارورزی خوبی وجود دارد.

در روزهای اخیر نشســت هم اندیشی 
با معاون توســعه کارآفرینی و اشتغال 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی که در 
راستای افزایش تعاملات طرفین برگزار 
شد و در این نشست پیشنهاداتی مانند  
تعامل و همکاری مؤسســات کاریابی 
با ســازمان آموزش فنــی و حرفه ای، 
معرفی متقاضیان کار فاقــد مهارت یا 
دارای کسر مهارت توسط کاریابی ها به 
ادارات کار، الــزام معرفی متقاضیان کار 
دارای گواهینامه مهارت به کارفرمایان، 
دسترســی به بانک اطلاعاتی مشاغل 
مورد نیاز نیروی کار به تفکیک استان و 
شهرستان، اولویت بخشی به دارندگان 
گواهینامــه مهــارت جهــت دریافت 
تســهیلات مشــاغل خانگی، تعامل و 
همــکاری مراکــز مشــاوره و خدمات 
کارآفرینــی دارای مجــوز از معاونــت 
اشــتغال با مراکز کارآفرینی و کسب و 
کار سازمان و تخصیص بخشی از منابع 
در اختیار معاونت توســعه کارآفرینی 
و اشتغال شــامل تبصره 18به منظور 
توســعه آموزشــگاه های فنی و حرفی 
 آزاد و... از سوی سازمان آموزش فنی و 

حرفه ای کشور مطرح گردید.

رئیــس اتحادیــه خواربارفروشــان، موضــوع اخذ 
مالیات های بی رویه و هزینه های شهرداری را مهم ترین 
آسیب فعلی صنف خواربارفروشی توصیف کرد. رئیس 
اتحادیه خواربارفروشــان، موضوع اخذ مالیات های 
بی رویه و هزینه های شــهرداری را مهم ترین آسیب 

فعلی صنف خواربارفروشی توصیف کرد.
رضا پاشابیگی داریانی، رئیس اتحادیه خواربارفروشان 
در خصوص وضعیت کســب و کار صنف متبوع خود 
گفت: اکنون یکی از مشکلات بزرگ صنف ما، بحث 
مالیات است که بســیاری از اعضاء از این موضوع در 
عذاب هستند. سازمان امور مالیاتی، دستگاه کارتخوان 

را مصداق ســود دز نظر گرفته اســت، اما با توجه به 
حاشیه سود اندک بسیاری از کالاها، نمی توان به این 

موضوع استناد کرد.
وی افزود: یکی از دیگر موضوعات، بحث شــهرداری 
است که عوارض و هزینه های پسماند را بالا برده است. 
در حالی که صنف ما پســماند ندارد. موضوع دیگر، 
مربوط به تابلوهای معرفی خدمات واحدهای صنفی 
است که شهرداری ها هزینه زیادی را برای نصب آن ها 
دریافت می کنند. از سوی دیگر، موضوع برق است که 

هزینه های آن بالا رفته است.
پاشــابیگی در ادامه به آســیب وارده به کسب و کار 

واحدهای صنفی از حضور بیش از حد فروشگاه های 
زنجیره ای بزرگ در مجاورت این واحدها صحبت کرد و 
گفت: فروشگاه های زنجیره ای بزرگ که عمدتا وابسته 
به تولیدکننده ها هســتند، صدمه زیادی به اعضای 
صنف وارد می کنند. این فروشگاه ها در سال های اخیر 
بدون بررسی کارشناسی راه اندازی شدند، در حالی که 
بهتر است این فروشگاه ها با فاصله از واحدهای صنفی 
محلی راه اندازی شود. این فروشــگاه ها، مشتریان 
واحدهای صنفی کوچک را جــذب می کنند و باعث 

ورشکسته شدن واحدهای صنفی می شود.
رئیس اتحادیه خواربارفروشــان خاطرنشان کرد: در 

زمان کرونا، موجودی مغازه ها همواره مدیریت می شد 
و کمبود کالا نداشتند. انتظار ما این است که سیاست 
اقتصادی و حمایت از کالاهای خرد و متوسط انجام 
شود، زیرا این واحدها بیشترین مالیات را می پردازند 
و نیاز به حمایــت دارند. در حال حاضــر نیز در بازار 
هیچگونه کمبودی از لحاظ کالایی وجود ندارد. قیمت 
ها بالا رفته اما کمبود کالا نداریم. موضوعی که داریم 
در بحث کالاهای تنظیم بازار اســت که بهتر اســت 
سهمیه بیشــتری به واحدهای صنفی تعلق بگیرد تا 
بتوانیم بدون کمبود، به تمامی مردم عرضه مناسب 

را انجام دهیم.

باغبانی گفت: برآورد ها حاکی از آن اســت که تولید 
قارچ تا پایان ســال به 2۰۰ تا 21۰ هزارتن برســد و 
به عبارتی کاهش تولید ماه های اخیر در فصل سرما 

جبران می شود.
نیما باغبانی دبیر انجمن پرورش دهندگان قارچ گفت: 
طبق روال همه ساله بسیاری از واحد های تولیدی در 
فصل گرما  امکان فراهم کردن ســرمای مورد نیاز را 
ندارند که در نهایت این امر منجر به کاهش راندمان 

تولید و عرضه قارچ می شــود. به گفته او، با توجه به 
کاهش عرضه در برابر تقاضا، قیمت قارچ با نوساناتی 
روبرو شد که با شروع فصل سرما و فراهم شدن بستر 
برداشــت کمپوســت، تمامی واحد های تولیدی با 
ظرفیت اسمی پروانه به امر تولید ادامه خواهند داد و 
در نهایت این امر منجر به تعادل قیمت قارچ در بازار 

خواهد شد.
باغبانــی نرخ کنونــی هرکیلــو قــارچ را 85 تا ۹5 

هزارتومان اعلام کرد و افزود: با افزایش عرضه قارچ در 
فصل سرما تمهیداتی در ارتباط با کار های تبلیغاتی 
در حوزه سرانه مصرف باید اتخاذ شود تا این موضوع 

منجر به زیان تولیدکنندگان نشود.
دبیر انجمن پرورش دهندگان قارچ خوراکی از توزیع 
روزانه ۴۰۰ تا ۴5۰ تن قارچ در کشور خبر داد و گفت: 
با توجه به مهیا شدن شــرایط تولید، به زودی عرضه 

قارچ به ۷۰۰ تن در روز می رسد.

او گفت: برآورد ها حاکی از آن است که تولید قارچ تا 
پایان سال به 2۰۰ تا 21۰ هزارتن برسد و به عبارتی 
کاهش تولیــد ماه های اخیر در فصل ســرما جبران 
می شود. گفتنی اســت بازار  قارچ در فصل تابستان  
نسبت به ابتدای ســال تحت تاثیر عواملی همچون 
کاهش تولید و نوسان قیمت محصولات پروتئینی با  
التهاباتی روبرو شــد که با تولید حداکثری واحدهای 

پرورش قارچ، بازار به تعادل می رسد.

مدیرعامل اتحادیه دام ســبک گفت: قیمت کنونی 
هرکیلو دام سبک 1۷۰ تا 18۰ هزارتومان است که بر 
این اساس هرکیلو لاشه ۴2۰ تا ۴۳5 هزارتومان باید 
عرضه شود. افشین صدردادرس گفت: قیمت کنونی 
هرکیلو دام سبک پروار 1۷۰ تا 18۰ هزارتومان بوده 
که براین اســاس هرکیلو لاشــه با نرخ های ۴2۰ تا 
۴۳5 هزارتومان باید عرضه شود و فروش با نرخ های 
بالاتر گرانفروشی اســت. به گفته او، در حال حاضر 

واردات ســاده ترین راه حل برای تنظیم بازار گوشت 
قرمز محســوب می شــود، درحالیکــه روش های 
سیاســتی دیگری برای این امر باید اتخاذ شــود تا 
آسیبی به تولید داخل وارد نشود. صدردادرس ادامه 
داد: براســاس آمار واردات و صادرات گوشت قرمز از 
کشــتارگاه ها و جمعیت دام ســبک و سنگین، سال 
گذشته ســرانه مصرف گوشــت قرمز ۷.۴ کیلوگرم 
بود، درحالیکه جمعیت دامی کشور جوابگوی سرانه 

مصرف ۹ تا 1۰ کیلو خواهد بود. مدیرعامل اتحادیه 
دام ســبک افزود: اخیرا قائم مقام وزیــر جهاد اعلام 
کرد که واردات گوشــت قرمز تا رســیدن قیمت به 
سال قبل ادامه دارد، اما ســوال اینجاست که آیا نرخ 
 نهاده های دامی به سال گذشته و قبل از اصلاح نظام 

یارانه بازمی گردد؟
او گفت: با توجــه به شــعار امنیت غذایــی پایدار، 
سیاست های حمایت از تولید داخل هم باید در دستور 

کار قرار گیرد چراکه واردات بی رویه منجر به نابودی 
تولید داخل می شود. گفتنی است طی ماه های اخیر، 
قیمت گوشــت قرمز روند صعودی در بازار داشت که 
وزارت جهاد به عنوان متولی تنظیــم بازار با واردات 
روزانه 1۷۰ تا 18۰ تن گوشت گوسفندی و گوساله تا 
حدودی آرامش را به بازار برگرداند، هرچند قائم مقام 
وزیر جهاد اذعان می کند که واردات تا رسیدن قیمت 

گوشت به سال گذشته ادامه دارد.

بسیاری از دست اندرکاران بخش کشاورزی براین باورند که 
باوجود رشد ۴۴ درصدی تولید و خرید بالای 1۰  میلیون تن 
گندم، مســئولان تا آمار نهایی خرید نباید اقدام به واردات 
می کردند. براســاس قانون خرید تضمینــی محصولات 
کشاورزی، نرخ ۳2 قلم محصول مشمول قیمت گذاری تا 
قبل از شروع سال زراعی باید اعلام شود تا کشاورزان برمبنای 
آن بتوانند برای کشت ســال زراعی جدید تصمیم گیری 
کنند که متاسفانه با گذشت بیش از 2 ماه از مهلت قانونی، 
وزیر جهاد نرخ خرید تضمینی را به طور رسمی اعلام نکرده 
است. با وجود مخالفت سازمان برنامه و بودجه با قیمت های 
بالاتر از 2۰ هزار تومان، گویا نرخ خرید تضمینی به ازای هر 
کیلو گندم 1۹ هزار و 5۰۰ تومان در شورای قیمت گذاری 
مصوب شده است که با گذشت بیش از یک هفته از مهلت 

قانونی اعلام نرخ توســط رئیس شورا، این امر محقق نشده 
است و کشاورزان کماکان چشم انتظار اعلام رسمی قیمت 
هستند. ماجرا تنها به این جا ختم نمی شود چراکه تاخیر در 
پرداخت مطالبات و محقق نشده وعده رئیس سازمان برنامه 
و بودجه مبنی بر تسویه مطالبات تا پایان شهریور، هنوز ۴5 
هزارمیلیارد تومان معادل ۳۰ درصد بهای گندم پرداخت 
نشده که این امر با واکنش کشاورزان روبرو شده است چراکه 
به رغم آغاز سال زراعی، تولیدکنندگان نقدینگی برای خرید 
نهاده های کشاورزی را ندارند. این درحالی است که دولت 
اقدام به واردات می کند که ســوال اینجاست علت واردات 
گندم به رغم تاخیر در پرداخت مطالبات چیست؟ و با این 
میزان خرید و تولید گندم به چه میزانی نیاز به واردات است؟ 
براساس اخبار منتشر شــده، 1۴۰ هزار تن گندم از روسیه 

وارد ایران شده است. در همین رابطه اخیرا مدیر کل غله و 
خدمات بازرگانی خوزستان از واردات 1۴۰ هزار تن گندم از 
طریق بندر امام خمینی )ره( خبر داد و گفت: 2کشتی حامل 
گندم وارداتی در بندر امام خمینی )ره( پهلوگیری کرده اند 
و اکنون در حال تخلیه و بارگیری هستند. این گندم ها پس 
از تخلیه به دیگر استان های کشور حمل خواهند شد. گفتنی 
اســت در جلســه اخیر دیدار مقام معظم رهبری با هیئت 
دولت ایشان با ابراز خرسندی از خرید بیش از 1۰ میلیون تن 
گندم افزودند: اگر از تولیدکنندگان دیگر اقلام کشاورزی و 
تولیدکنندگان صنعتی- معدنی و خدماتی هم حمایت شود، 
قادرند نیازهای کشــور را تا حد فراوانی تأمین کنند. رهبر 
انقلاب، پشتیبانی تجارت خارجی از تولید داخلی را از دیگر 
راه های مهم رشد تولید دانستند و گفتند: یک بخش تجارت 

خارجی به تنظیم بازار مربوط می شود اما در بخش دیگر باید 
کاری کرد که تفاهم ها و قراردادها با کشورها در نهایت، باعث 
صادرات تولیدات داخلی و واردات سرمایه یا کالاهای اساسی 
به کشور سرمایه ای شود. با توجه به شعار سال و تاکید برنامه 
هفتم مبنی بر خودکفایی 1۰۰ درصدی 5 محصول اساسی 
و خوداتکایی ۹5 درصدی دیگر محصولات انتظار می رود که 
حمایت های لازم از کشت این محصول استراتژیک صورت 
گیرد چراکه رشد ۴۴ درصدی خرید تضمینی نسبت به سال 
قبل نشان داد که این پتانسیل در کشور وجود دارد، همانگونه 
که امسال نیازی به واردات گندم برای تامین آرد خبازی ها 
نداریم، با حمایت از بخش تولید در سال آینده به طور کامل 
وابستگی به دیگر کشورها نخواهیم داشت. براین اساس در 

شرایط کنونی واردات گندم مورد انتقاد قرار گرفته است.

رئیس جمهور با بیان اینکه 
معتقدیــم توانایــی حل 
مشکلات کشــور را داریم، 
گفت: بنابر اعلام مرکز آمار 
ایران افزایــش بهره وری و 
سرمایه گذاری در بهار امســال 2۰۶ درصد بود که 

این رقم اکنون به 5.۳ درصد رسیده است. آیت الله 
سید ابراهیم رئیســی که به عنوان مهمان روز اول 
دوازدهمین اجلاسیه مجلس خبرگان رهبری در 
دوره پنجم سخنرانی کرد ضمن تبریک هفته دفاع 
مقدس و گرامیداشت یاد و خاطره شهدای هشت 
سال دفاع مقدس، اظهار داشــت: از خداوند برای 
شهدا، علو درجات و برای جانبازان، عافیت و سلامت 
کامل را مســالت می کنم. وی همچنین با تبریک 

ســالروز آغاز امامت حضرت بقیه الله الاعظم)عج( 
با اشاره به نزدیک بودن سالروز میلاد پیامبر اکرم 
اســلام)ص( و هفته وحدت این عید سعید را نیز 

تبریک گفت.
رئیس جمهور در ادامه با اشــاره به اینکه هرآنچه 
قدســیت در عالم وجود دارد در ارتبــاط با وجود 
قدوسی است و اگر مکان، زمان و شخصی مقدس 
اســت به اعتبار و در ارتباط با قدوســی است که 

دارای تقدس شده است، افزود: نظام مقدس، دفاع 
مقدس و همه بخش هایی از کشــور که قدسیت 
دارند بــه دلیل داشــتن ارتباط با وحــی و باید و 
نبایدهای الهی، نیت مقــدس و وجود حاکمیت و 
 حکومتی که به امضای شارع مقدس رسیده باشد، 

تقدس دارند.
آیت الله رئیسی یادآورشــد: ما منظومه ای از نگاه 
های ایشان در حوزه های مختلف را رو به روی خود 
داریم که باید آن را با تلاش و مجاهدت شبانه روزی 
اجرایی کنیم و باور ما این اســت که با امیدواری و 
فرهنگ »ما می توانیم« مــی توانیم عقب ماندگی 
های را جبران کنیم. آیت الله رئیســی در ادامه به 
مقایسه وضعیت کســری بودجه کشــور، تورم و 
اشتغال در آغاز به کار دولت سیزدهم و شرایط فعلی 

پرداخت و افزود: با مقایسه رشد اقتصادی در قبل 
از سال 1۴۰۰ ملاحظه می شود که در سال 1۴۰1 
تلاش شد تورمی که همه را رنج می داد مهار شود. 
در واقع، تورم محصول کسر بودجه و رشد نقدینگی 

است.
وی اضافه کرد: در سال 1۴۰1 تلاش کردیم مصارف 
و منابع، تراز شده و همخوانی داشته باشند تا کسر 
بودجه نداشته باشیم که طبق اعلام مرکز آمار در آن 
سال کسر بودجه نداشتیم. رشد نقدینگی در زمانی 
که دولت ســیزدهم مستقر شــد ۴2 درصد بود و 
اکنون 22 تا 2۶ درصد است و پیش بینی می کنیم 

تا آخر سال این عدد روی 25 درصد تثبیت بشود.
رئیس جمهور بیان داشــت: رشــد اقتصادی که 
حاصل افزایش سرمایه گذاری و افزایش بهره وری 
اســت در بهار امســال بنا بر اعلام مرکز آمار ایران 
2.۶ درصد بوده اســت. ســازمان بهره وری اعلام 
کرد امروز 5.۳ درصد رشد بهره وری داریم که اگر 
چه هنوز مطلوب ما نیســت، اما رشد مهمی است. 

در موضوع اشتغال، دو ســوم از استان های کشور 
مشــکلی ندارند و از وضعیت بحرانــی به وضعیت 
عادی رســیده ایم و فقط در حوزه اشــتغال افراد 
تحصیلکرده باید تلاش شود. آیت الله رئیسی تصریح 
کرد: در سالی که دولت سیزدهم مستقر شد میزان 
خرید گندم از کشاورزان 5.۴ میلیون تن بود، ولی 
سال گذشته 5.۷ میلیون تن گندم خریداری شد 
و امســال بیش از 1۰ میلیون تن و برنامه ریزی ما 
 این اســت که در پایان دولت، نیاز به واردات گندم 

نخواهیم داشت.
وی با تأکید بر اینکه عمیقاً معتقدیم که می توانیم 
مشکلات کشور را حل کنیم، تصریح کرد: در همه 
حوزه ها کارهای بسیاری انجام شده و در حال انجام 
است و برای ما امیدوارشدن مردم، مهم است و مقام 
معظم رهبری نیز بر این نکتــه تأکید فرمودند که 
باید برای تقویت ایمان و امید مردم تلاش کنیم و 
هر کاری که باعث ناامیدی مردم شود از نظر دولت، 

همراهی با دشمنان است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رئیس جمهور: رشد بهره وری از ۲.۶ به ۵.۳ درصد رسید

افزایشبهرهوریوسرمایهگذاری

مالیات بی رویه کمر صنف خواربارفروشی را خم کرد

تولید قارچ به ۲۱۰ هزارتن می رسد

قیمت هرکیلو دام سبک به ۱۸۰ هزارتومان رسید

واردات گندم در تضاد با سیاست خودکفایی است

مشاغل مهارت محور کم سرمایه معرفی می شوند

رونق اشتغالزایی فارغ التحصیلان
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ســرمايه گذاری ۱3.۷ ميليــارد دلاری چين در 
فناوری های نوظهور

یک شرکت ســرمایه گذاری دولتی چین تصمیم دارد ۱۳.۷ میلیارد دلار 
در هوش مصنوعی، تراشــه و در کل فناوری های نوظهور سرمایه گذاری 
کند. شرکت »چاینا ریفرم هلدینگز«)China Reform Holdings( به 
عنوان بازوی کلیدی سرمایه گذاری دولت، قصد دارد بیش از ۱۰۰ میلیارد 
یوان )۱۳.۷ میلیارد دلار( در صنایع نوظهور که برای آینده کشور حیاتی 

هستند، هزینه کند.
چنین اقدامی فراتر از یک سرمایه گذاری ســاده است و در حقیقت یک 
چرخش استراتژیک به حساب می آید که هدف آن قرار دادن چین در خط 
مقدم نوآوری های جهانی است، آن هم در زمانی که کشور با افزایش فشارها 

از جانب ایالات متحده آمریکا روبرو است.
مبلغ پیشنهاد شده هم اکنون توجه بســیاری از سرمایه گذاران از جمله 
شرکت های دولتی و بخش خصوصی را به خود جلب کرده است. همین امر 
نشان دهنده اعتماد چین به برنامه سرمایه گذاری خود است. پیش بینی می 
شود این توسعه با راه اندازی عملیاتی صندوق سرمایه گذاری تا پایان سال 
میلادی جاری به اوج خود برسد. هرچند چین نخستین کشوری نیست که 
سعی دارد از صنعت فناوری خود پشتیبانی کند، اما این امر نشان دهنده 

روشی متمرکزتر و سریع تر در همین زمینه است.
این تلاش از آن جهت اهمیت دارد که چین ســعی دارد وابســتگی خود 
 به فناوری های خارجــی به خصوص آمریکا را کاهــش دهد. محدودیت 
سرمایه گذاری این کشور در بخش فناوری چین از جمله هوش مصنوعی، 
نیمه رسانا و فناوری زیستی هر روز بیشتر می شود. در مقابل این اقدامات 
دولت آمریکا اخیرا مکانیسم سرمایه گذاری در این کشور را از طریق قانون 
تراشــه و علم محدود کرده اســت و به این ترتیب گسترش ظرفیت برای 
 تراشه سازی در کشورهای نگران کننده مانند چین کمتر می شود. به نظر 
می رسد چنین محدودیت هایی چین را برای خودکفایی و رقابت جهانی 

در حوزه فناوری های کلیدی را مصمم تر کرده است.

پرتاب موفقيت آميز ماهواره تصويربرداری نور 3
وزیر ارتباطات از پرتاب موفقیت آمیز ماهواره تصویربرداری نور ۳ در مدار 

۴۵۰ کیلومتری زمین خبر داد.
»عیســی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در شبکه اجتماعی 

ویراستی از پرتاب موفقیت آمیز ماهواره تصویربرداری نور ۳ خبر داد.
وی گفت: با تلاش متخصصــان نیروی هوافضای ســپاه، لحظاتی پیش 
ماهواره تصویربرداری نور ۳ با ماهواربر ایرانی قاصد با موفقیت در مدار ۴۵۰ 

کیلومتری زمین قرار گرفت.
زارع پور تاکید کرد: این موفقیت را به همه مردم، تلاشگران صنعت فضایی 
کشور و متخصصین فضایی سپاه پاســداران تبریک می گویم. ان شاءالله 

امسال سال پرباری برای صنعت فضایی کشور خواهد بود.

درخواســت كميســيونر اروپايی برای باز كردن 
اكوسيستم اپل 

تیری برتون کمیسیونر اتحادیه اروپا در امور بازارهای داخلی از تیم کوک 
مدیر ارشد اجرایی اپل خواسته تا اکو سیستم بسته سخت افزار و نرم افزار 
خود را برای رقبا باز کند. اظهارات برتون پس از ملاقات با کوک در بروکسل 

بیان شد.
او در این باره می گوید: تحت قانون بازارهای دیجیتال وظیفه بعدی اپل و 
دیگر شرکت های بزرگ فناوری باز کردن دروازه های خود برای رقبا است. 
خواه ابزار یک کیف پول الکترونیک باشــد، یک مرورگر یا فروشــگاه اپ، 
مشتریانی که از آیفون استفاده می کنند باید بتوانند از سرویس های رقابتی 

تهیه کنندگان مختلف بهره ببرند.
قانون بازارهای دیجیتال که به تازگی در اتحادیه اروپا راه اندازی شــده، 
فهرستی از باید ها ونباید ها برای اپل و دیگر غول های فناوری تعیین کرده 

تا رقابت در بازار را افزایش دهد.
برتون همچنین بهانه اپل برای بســته نگه داشتن اکوسیستمش به دلیل 
امنیت و چالش های حریم خصوصی را هدف گرفت و گفت: قوانین اتحادیه 
اروپا از نوآوری بدون به خطر افتادن امنیت و حریم خصوصی پشــتیبانی 

می کند.

اجرای مرحله اول نظام جديد ارزشگذاری دارايی های 
نامشهود آغاز شد

پیاده سازی نظام جدید ارزشگذاری دارایی های نامشهود با برگزاری اولین 
نشست با مدیران مالی شرکتهای دانش بنیان کلید خورد. به گزارش مرکز 
ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، در این نشســت که با حضور مدیران مالی شرکتهای 
دانش بنیان در محل معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری برگزار شد، نحوه شناسایی و ثبت مخارج توسعه ذیل دارایی های 

نامشهود شرکتها، مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
در این نشست، عبدالمجید مرشدی، مدیرکل دفتر تامین مالی و سرمایه 
گذاری معاونت علمی، ضمن اشــاره به اقدامات و نتایج حاصل شــده در 
خصوص بند پ ماده )۶( "آیین نامه حمایت از تولید دانش بنیان و اشتغال 
آفرین در حوزه اقتصاد"، فعالیت های تحقیق و توســعه را از ارکان اصلی 

زیست بوم دانش بنیان برشمرد.
مرشدی اضافه کرد: جنس و هویت واقعی این هزینه ها سرمایه ای است 
چرا که در واقع تحقیق و توســعه مزیت رقابتی شرکتهای دانش بنیان را 
ایجاد و تقویت می کند و این موضوع در اســتانداردهای حســابداری هم 

لحاظ شده است.
مدیرکل دفتر تامین مالی و سرمایه گذاری معاونت علمی، ضمن اشاره به 
ظرفیتهای موجود در استاندارد حسابداری شماره ۱۷ خاطرنشان کرد که 
متاسفانه این ظرفیتها به دلیل ابهاماتی که در نحوه احصاء شرایط مندرج 
جهت شناسایی مخارج توســعه به عنوان دارایی نامشهود وجود داشت، 

عملیاتی نشده است.
وی ادامه داد خوشــبختانه بــا تعاملی که بین معاونت علمی و ســازمان 
حسابرســی صورت گرفت مصادیق و نحوه احصاء این شــرایط مشخص 
و شــفاف شــد. در نتیجه مســیر شناســایی و ثبت هزینه های توسعه 
شــرکتهای دانش بنیان و فناور تا حدود زیادی هموار شــده اســت. در 
بخش دوم نشست، سینا حســین زاده، مدیر حسابداری صنعتی شرکت 
دانش بنیان ســازه پویش، تجارب شــرکت در زمینه نحوه شناســایی و 
ثبت مخارج توســعه را تشریح کرد.” شناســایی و ثبت مخارج توسعه به 
 عنوان دارایی نامشــهود " یکی از محورهای "نظام جدید ارزشــگذاری 
دارایی های نامشهود" اســت که طی مراســمی با حضور معاون علمی، 
 فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور و وزیر امور اقتصادی و دارایی 

رونمایی شد.

اخبار

دانشــگاه  رئیــس 
علوم پزشکی تهران با بیان 
اینکه بیش از ۱۸۰ محصول 
فناورانه های تــک در این 
مرکز آموزشی ساخته شده 
است، گفت: »شهر علم شهید سلیمانی« عملیاتی 
شده، اما راه اندازی نشده است و به زودی راه اندازی 

می شود. 
دکتر حســین قناعتی در اولین همایش »جایگاه 
علم و فناوری حوزه ســلامت در دفاع مقدس« که 
چهارشنبه ۵ مهر ماه در دانشگاه علوم پزشکی تهران 
برگزار شد، اظهار کرد: اگرچه جنگ تحمیلی سبب 
وارد شدن خسارت به کشور شد، اما دستاوردهایی 
به ارمغان آورد و ســبب تحول شــد. جنس جنگ 

تحمیلی با جنگ های امروزه متفاوت است.
وی با بیان اینکــه ۳۵۰۰ امدادگر در دوران جنگ 
تحمیلی به فیض شــهادت نائل شدند، اظهار کرد: 
مدیریت و برنامه ریزی را از دو وجه می توان بررسی 
کرد. گاهی اوقات برنامه هــا و مدیریت به صورت 
خطی اســت. گاهی اوقات حــوادث غیرمتقربه بر 
مدیریت تاثیر می گذارد؛ جنگ با حوادث غیرمترقبه 
عجین شده است. به طور مثال، بمب های شیمیایی، 
بمب های خوشــه ای و اســتفاده از ســلاح های 
غیرمتعــارف مثــل گاز عامل اعصــاب و حملات 
غیرقابل پیش بینی در اواخر جنگ و حمله منافقین 

بخشــی از حوادث غیرمتقربه شد.  رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی تهران با بیان اینکه نگاه و مدیریت 
ما در قبال حوادث غیرمتقربه بی نظیر است، اظهار 
کرد: آمریکایی ها دارای کتب متعــددی در قبال 
مواجهه با حــوادث غیرمترقبه هســتند، اما ما با 
هماهنگی روحی، ایثار و انجام مســؤولیت در هر 

شرایطی توانسته ایم بر مشکلات چیره شویم.
دکتر قناعتی ادامه داد: تجربیات ما در دوران جنگ 
کمتر بود و مشکلات بیشتری داشتیم. این روزها، 
تجربیات بیشتری به دســت آورده ایم و مشکلات 
کمتری داریــم. اگرچه بخش عظیمــی از تفکر و 
روحیه دوران جنگ حفظ شده، اما اگر بتوانیم تمام 
آن تفکر و روحیه را به جامعه بازگردانیم، به موفقیت 

بیشتر می رسیم.
وی با بیان اینکــه جوانان دهه هــای ۷۰ و ۸۰ در 
دوران کرونا دســت به کارهای بزرگی زدند، اظهار 
کرد: ایــن جوانان هماننــد دوران جنگ تحمیلی 
عمل کردنــد. دکتر قناعتی با بیان اینکه شــرایط 
زمانه تغییر کرده اســت، ادامه داد: فضای مجازی 
و جنگ شــناختی را تجربه می کنیم. من از همه 
و به ویژه اساتید دانشــگاه ها می خواهم که چنین 
شــرایطی را درک کنند که این فضا علیه خودمان 
نشود. برخی از اســاتیدی که سابقه جبهه و جنگ 
دارند، در جنگ شناختی دست به کاری می زنند که 

دشمن می خواهد.
وی ادامه داد: شــهید ســلیمانی توانست بر نقشه 
شــومی که آمریکایی ها بــرای خاورمیانه طراحی 
کرده بودند یعنی »داعش« چیره شد. ایشان گاهی 

اوقات بیــش از ۲۰ ســاعت کار می کردند. رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان اینکه ما در دوران 
جنگ با مسائل متعددی روبرو بودیم، اظهار کرد: ما 
توانستیم ســوله های اتاق عمل را در نقاط مختلف 
جنگ حتی در خط مقدم احداث کنیم، به نحوی 
که مجروحان را در فاصله زمانی ۴۵ دقیقه به اتاق 

عمل می رساندند.
وی گفت: جنگ در این روزها با گذشــته متفاوت 
است و جنگ به صورت پنهان اســت. شاید بتوان 
گفت که کرونا به صورت جنگ بــود. ما در دوران 
کرونا جزء کشورهای برتر در مقابله با این ویروس 

بودیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی تهران با بیان اینکه 

این مرکز آموزشی در تولید محصولات فناورانه گام 
برداشته اســت، اظهار کرد: بیش از ۱۸۰ محصول 
فناورانه های تک در دانشگاه ســاخته شده است. 
محصول »پت مغــزی« به زودی تولید می شــود. 
همچنین »شهر علم شهید ســلیمانی« عملیاتی 
شده، اما راه اندازی نشده است و به زودی راه اندازی 

می شود. 
وی با بیان اینکه امیدوارم الگوی نظام سلامت دوران 
جنگ در کشوری جاری شود، ادامه داد: پزشکان 
نگاه مادی گرایانه نداشته باشند و با انسانیت رفتار 
کنند. من از حکمرانی می خواهم که پزشکان را از 
منظر اموری مانند درآمد و مسکن تامین کنند که 

نگاه مادی در درمان وجود نداشته باشد.

»شهر علم شهيد سليمانی« راه اندازی می شود

ساخت ۱۸۰ محصول فناورانه 
News kasbokar@gmail.com

تلســکوپ فضایی جیمز وب کهکشان های اولیه 
را رصد کرده است که از »کتاب قوانین کیهانی« 
تشکیل ســتاره ســرپیچی می کنند. تلسکوپ 
فضایی جیمز وب)JWST( کشف کرده است که 
کهکشــان های جهان اولیه قانون شکنان کیهانی 
بودند. این کشــف چگونگی تکامل کهکشان های 
اولیه و فرآیندهای اساسی که جهان را به شکلی که 

امروز می بینیم ایجاد کرده نشان می دهد.
برای کشف حقیقت در مورد این قانون شکنی های 
کیهانی، گروهی از ستاره شناســان از جیمز وب 
برای تماشای ۱۲ میلیارد ســال قبل و مشاهده 
کهکشان ها و همچنین قوانینی که در طول تاریخ 
کیهانی از آنها پیروی می کردند، استفاده کردند. 
محققــان دریافتند که مجموعــه ای از قوانین به 
طور پیوسته حاکم است و میزان تولد ستاره ها را 
به توده های کهکشانی و ترکیبات شیمیایی مرتبط 
می کند. اما ایــن قواعد فقط تا ایــن حد به عقب 
بازمی گردند و کهکشان های اولیه از آنها سرپیچی 

می کردند.

کلودیا لاگــوس)Claudia Lagos(، دانشــیار 
دانشــگاه اســترالیای غربی، در بیانیه ای گفت: 
اینگونه به نظر می رسید که کهکشان ها یک کتاب 
قانون داشــتند که از آن پیروی می کردند اما به 
طرز شــگفت انگیزی، این کتاب قوانین کیهانی 
در دوران کودکی جهان بازنویســی شــده است. 
شگفت انگیزترین کشف این بود که کهکشان های 
باستانی عناصر ســنگین بسیار کمتری نسبت به 
آنچه که ما براساس کهکشان هایی که بعدا شکل 

گرفته اند، پیش بینی  کردیم،  تولید می کردند.
این تضاد پیش از این مشــاهده نشــده بود زیرا 
ابزارهای مورد استفاده قبل از جیمز وب به اندازه 
کافــی قدرتمنــد نبودند که ترکیب شــیمیایی 
کهکشان ها را در حدود ۱۱ میلیارد سال پیش رصد 
کنند. با این حال، جیمز وب به این گروه اجازه داد 
تا به چند صد میلیون سال پس از مه بانگ  که نشان 
دهنده گسســتگی در رابطه بین تشکیل ستاره، 

جرم و شیمی ساختاری آن ها بود، نگاه کنند.
هنگامی که جهان برای اولین بار شروع به تشکیل 

اولین ســتاره ها و کهکشــان ها کرد، جهــان پر از 
هیدروژن و هلیوم شــد.  دو عنصر سبک  که اولی تا 
حد زیادی غالب ترین عنصر بود. فقط تعداد کمی 
از عناصر سنگین تر که اخترشناسان آنها را »فلزات« 
می نامند، در آن زمان وجود داشت تا اینکه اولین نسل 
از ستارگان آن عناصر را در قلب خود ایجاد کردند و 
سپس در پایان عمرشان از طریق انفجارهای عظیم 
ابرنواختری، آنها را در سراسر جهان پراکنده کردند. 
این ماده ها در نهایت در نسل بعدی ستارگان گنجانده 
شدند یعنی ستارگان و کهکشان های نسل بعدی 
دارای غلظت بالاتری از این دست فلزات بودند که با 

معیاری به نام »فلزیت« بررسی می شود.
این فرآیند غنی سازی فلز در طول ۱۳.۸ میلیارد 
سال تاریخ کیهانی ادامه داشته است، به این معنی 
که انتظار می رود کهکشــان های اولیه نسبت به 
همتایان مدرن خود دارای فلــزات کمتری بوده 
باشــند. اما حتی با در نظر گرفتــن این موضوع، 
محققان دریافتنــد که فلز کهکشــان های اولیه 
کمتر از حد انتظار است. خیلی کمتر از آن چیزی 

که پیش از این تصور می شــد. لاگوس ادامه داد: 
فراوانی شیمیایی آنها تقریبا چهار برابر کمتر از حد 
پیش بینی شده بود که بر اساس رابطه فلز بنیادی 
که در کهکشــان های بعدی مشاهده شد، ارزیابی 
شد. محققان می گویند که علت این تضاد ممکن 
است این باشد که کهکشان ها تنها چند صد میلیون 
سال پس از مه بانگ همچنان می توانستند ارتباط 
نزدیکی با محیط بین کهکشــانی یعنی گاز داغ و 
غباری که بین کهکشان ها وجود دارد، داشته باشند.

لاگوس در پایان می گوید: کهکشان های اولیه به 
طور مداوم گازهای جدید و بکر را از محیط اطراف 
خود دریافــت می کردند، با هجــوم گاز، عناصر 
سنگین درون کهکشــان ها رقیق تر می شد و این 
تراکم این فلزات را کاهش می داد. به این ترتیب، 
یافته های این تیــم می تواند مدل هــای کنونی 
تکامل کهکشانی و مکانیسمی را که توسعه اولین 
کهکشان ها را تســهیل می کند، به چالش بکشد. 
این تحقیــق در روز ۲۱ ســپتامبر در مجله نیچر 

منتشر شد.

دارندگان مجوزهای کاغذی از ســازمان فناوری 
اطلاعات ایران، ملزم به دریافت شناسه یکتا شدند. 
بیتا کیامهر-مدیرکل دفتــر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- با اشــاره به الزام صــدور الکترونیکی 
مجوزهای کسب و کار اظهار کرد: کلیه مجوزهای 
کاغذی که توسط سازمان فناوری اطلاعات ایران 
در ۹ عنوان صادر شده، صرفا تا پایان امسال دارای 
اعتبار است و دارندگان این مجوزها ملزم هستند 
برای دریافت شناســه یکتا یا QR code، مجوز 

کاغذی خود را به مجوز الکترونیکی تبدیل کنند.
وی با بیــان این که مطابق قانون تســهیل صدور 

مجوزهای کسب و کار کشــور، مجوزهای کسب 
و کارهایی که فاقد شناســه یکتا باشــند از آغاز 
سال ۱۴۰۳ از اعتبار ساقط می شــوند و قادر به 
ادامه فعالیت نیســتند، گفت: در مرحله اول، پنج 
مجوز شــامل گواهی ارزیابی امنیتی محصولات 
نرم افزاری، گواهی رتبه بندی ارائه دهنده خدمات 
ممیزی مراکز داده، گواهــی صلاحیت نهادهای 
ارائه خدمــات ممیزی مراکــز داده، گواهی فنی 
محصولات نرم افزاری و گواهی ســلامت و احراز 
 QR code اصالت نرم افزار قادر به ثبت درخواست
بابت مجوزهای صادره هستند و جهت پروانه های 

خدمات امنیت فضای تولید و تبادل اطلاعات در 
چهار حوزه مدیریتی، فنی، عملیاتی و آموزشــی، 
متعاقبا اطلاع رسانی لازم انجام خواهد شد. کیامهر 
چگونگی فرآیند دریافت شناســه یکتای مجوز را 
چنین تشــریح کرد: دارندگان مجوزهای کاغذی 
ســازمان فناوری اطلاعات ایران در وهله نخست 
می بایست به نشانی mojavez.ir مراجعه  کنند و 
فرم درخواست اصالت گواهی مجوز خود را تکمیل 
نمایند. پس از تکمیل اطلاعات، فرم درخواســت 
برای سامانه خدمات الکترونیک )درگاه تخصصی( 
سازمان فناوری اطلاعات ایران ارسال می شود. پس 

از صحت سنجی و بررسی مجوز توسط کارشناسان 
مربوطه، نتیجه بــه درگاه ملی مجوزها ارســال 
می شــود و در صورت تایید شناسه یکتای مجوز، 
یا همان QR code صادر می شــود. طبق اعلام 
سازمان فناوری اطلاعات، مدیرکل دفتر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، اعلام کرد با جایگزینی مجوز 
الکترونیکی به جای مجوزهای کاغذی و قدیمی، 
متقاضیان اخذ خدمات از دارنــدگان مجوزهای 
سازمان فناوری اطلاعات ایران می توانند با مراجعه 
به نشانی qr.mojavez.ir نســبت به استعلام 

اصالت مجوز و جزییات آن آگاه شوند.

بیش از ۲۵ ســال پیش، ایــن ایده بــه ذهن ۲ 
دانشجوی دانشگاه استنفورد خطور کرد که موتور 
جست وجوی اینترنتی برای سازماندهی صفحات 

وب و رتبه بندی آنها ایجاد کنند.
 )BackRub( »این استارتاپ که در ابتدا »بکَ راب

نام گرفت، رشــد کرد و به گوگل تبدیل شــد که 
یکی از ارزشمندترین و اثرگذارترین شرکت های 

اینترنتی جهان است.
محصولات گوگل شــامل جی میل و جست وجو 
اکنون توســط میلیاردها نفر استفاده می شوند و 

لری پیج و سرگی بری که موسسان گوگل هستند، 
در میان ثروتمندترین افراد جهان قرار دارند.

هر ثانیه، ۹۹ هزار و روزانه ۸.۵ میلیارد جســتجو 
در موتور جستجوی گوگل انجام می شود. گوگل 
برای گرامیداشــت تولدش، یــک لوگوی موقتی 

جدید را به نمایش گذاشــت که اعداد دو و پنج، 
جایگزین دو حرف »اُ انگلیسی( شده بودند. گوگل 
در چهارم ســپتامبر ســال ۱۹۹۸ ایجاد شد اما 
 این شــرکت تولد خود را در ۲۷ سپتامبر جشن 

می گیرد.

محققان یک گام به تولید دارویی نزدیک شده اند 
که می تواند ماهیچه ها را وادار به رفتاری کند که 
گویی تمرین ورزشی سنگین انجام داده اند. این نوع 
دارو ها که ورزش تقلیدی نام گرفته اند مجموعه ای 
از مواد هستند که مزایای ورزش کردن را تقلید و 
مکانیسمی را ایجاد می کنند که متابولسیم چربی را 
بیش از حد می افزاید و تشکیل توده عضلانی بدون 

چربی را ترویج می کند.
توماس بوریس پروفسور داروســازی در دانشگاه 
فلوریدا در این باره مــی گوید: این ترکیب در اصل 
به ماهیچه های اسکلتی دستور می دهد تا همان 
تغییراتی که در تمرین های ورزشی استقامتی دیده 

می شود را ایجاد کنند.
هرچند داروهای ورزش تقلیدی مدتی است ابداع 

شده اند اما محققان دانشگاه فلوریدا متوجه شده اند 
ترکیبی به نام SLU-PP-۳۳۲ می تواند دریافت 
کننده مرتبط با اســتروژن)ERR( را بســازد که 
اکسیداسیون چربی اسکلتی را ارتقا می دهد و در 

نتیجه مصرف انرژی بالاتر می رود.
SLU-PP-۳۳۲ در آزمایــش روی موش ها یک 
مسیر متابولیک طبیعی را تسریع می کند که به طور 
نرمال هنگام فعالیت فیزیکی دچار این وضعیت می 
شود. موش هایی که در این آزمایش روزانه ۲ دوز 
SLU-PP-۳۳۲ را به مدت یــک ماه دریافت می 
کردند، در مقایسه با موش های چاق گروه کنترل، 
بدون هیچ تغییری در رژیم غذایی و تمرین ورزشی، 
۱۰ بار چربی کمتر تجمیع کردند و حدود ۱۲ درصد 

از وزن بدن آنها در این فرایند کاهش یافت.

کمیســیون تجارت فدرال آمریکا، یک شکایت ضد 
انحصارطلبی علیه آمازون تنظیم و این فروشگاه آنلاین 
بزرگ را متهم کرده است با سرکوب رقابت، به مصرف 
کنندگان آسیب می زند. به گزارش ایسنا، این شکایت 
که دادستان های کل ۱۷ ایالت به آن پیوسته اند، پس 
از چهار سال تحقیقات، در واشنگتن که ایالت خانگی 

آمازون است، تنظیم شده است.
کمیســیون تجارت فدرال آمریکا در بیانیه ای اعلام 
کرد: این کمیسیون و شــرکای ایالتی آن، می گویند 
که اقدامات آمازون، به این شــرکت اجازه داده است 
مانع از آن شود که رقیبان و فروشندگان قیمت ها را 
پایین بیاورند و کیفیت را برای خریداران تنزل داده، از 
فروشندگان نرخ بیش از حدی دریافت کرده، نوآوری 
را سرکوب کرده و مانع از آن شده که رقیبانش در برابر 

آمازون، رقابت منصفانه ای داشته باشند. این کمیسیون 
در تشــریح اتهامات آمازون، مدعی شــد که آمازون 
به تاکتیک های غیرمنصفانه متوســل شده تا قدرت 
انحصاری خود بر صنعت خرده فروشــی آنلاین را به 
شکل غیرقانونی حفظ کند. به عنوان مثال، این آژانس 
فدرال، آمازون را متهم کرد فروشــندگانی که جای 
دیگری، قیمت پایین تر پیشنهاد کرده اند را مجازات 
کرده و آنها را در پایین ترین رده نتایج جســتجو قرار 
میدهد تا عملا دیده نشوند. کمیسیون تجارت فدرال از 
دادگاه خواست با صدور حکمی، به آمازون دستور دهد 
رفتار غیرقانونی خود را متوقف کند. آمازون در پاسخ، 
اعلام کرد کمیسیون تجارت فدرال آمریکا در حقایق 
و قانون اشتباه می کند. همچنین این آژانس فدرال را 

متهم کرد به جای تقویت رقابت، آن را خفه می کند.

تلسکوپ جیمز وب قانون شکنی  کهکشان های اولیه را رصد کرد

الزام تبدیل مجوزهای سازمان فناوری اطلاعات ایران از کاغذی به الکترونیکی

گوگل ۲۵ ساله شد

شکایت ضد انحصارطلبی دولت آمریکا از آمازونداروی جایگزین ورزش از راه می رسد


